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Már integet a Mikulás

Idén is integet a Mikulás a Búza téri piaccsarnok
tetején. A NYÍRVV Nonprofit Kft. munkatársai a hét
elején egy daru segítségével helyezték ki a másfél
mázsás óriás figurát, mely Nyíregyháza jelképévé vált
az elmúlt évtizedekben. A hagyományok szerint egé-
szen vízkeresztig integet az épület tetejérõl.

Vasárnapig tart az oltási akcióhét

A nagy sikerre való tekintettel a kormány egy hét-
tel meghosszabbította az oltási akcióhetet, így decem-
ber 5-én, vasárnap estig van még lehetõség elõzetes
regisztráció és idõpontfoglalás nélkül oltakozni.

Az oltópontok mindennap reggel 7 és este 19 óra
között vannak nyitva. A kórházak országszerte meg-
emelt oltási kapacitással várják az érkezõket akár az
elsõ, az elmaradt második, vagy a harmadik oltásra.
Az oltatlanok elõzetes regisztráció nélkül is érkezhet-
nek az oltópontra, ez esetben regisztrációjukat a hely-
színen végzik  el. Akik idõpontfoglalás nélkül érkez-
nek, azokat érkezési sorrendben fogják beoltani. Aki
elõzetesen regisztrált és foglalt az interneten idõpon-
tot, az elkerülheti a várakozást.

Az oltási akcióhéten eddig a legtöbben már a meg-
erõsítõ harmadik oltást vették fel, amely mindenkinek
javasolt, aki 4 hónapnál régebben kapta meg az elõ-
zõ oltását. A megerõsítõ oltással ismét 80–90 száza-
lékra emelhetõ a védettségi szint. A még oltatlanokat
továbbra is kérik, hogy vegyék fel mielõbb az oltást,
mert a most terjedõ delta vírusmutáns rájuk a legve-
szélyesebb, súlyos megbetegedést képes okozni.

Újra teljes szélességében járható a felüljáró
Újra teljes szélességében járható a felüljáró – jelentet-

te be közösségi oldalán dr. Kovács Ferenc polgármester.
A városvezetõ a posztjában azt írta, a kivitelezõ tájékoz-
tatása szerint múlt héten elkészítették a végleges aszfalt-
burkolatot a Tiszavasvári úti felüljárón, a burkolati jelek
felfestésével együtt.

A híd szerkezetileg elkészült, így az ideiglenes forga-
lomelterelést feloldva a munkaterületet visszaadták téli
üzemeltetésre a közútnak. Dr. Kovács Ferenc hozzátette:
örvendetes, hogy a terveknek megfelelõen befejezték ezt
a folyamatot, még a tél beállta elõtt. – Ezzel újabb mér-
földkövéhez érkezett az a munka, amit évekkel ezelõtt
kezdtünk, s mely jelentõs kormányzati támogatással való-
sul meg: megújul a város közlekedésének egyik fõ ütõere.
A projektnek persze még nincs vége: bár az északi olda-
lon már az új kandeláberek is a helyükre kerültek, márci-
usban folytatják a munkát. Elvégzik a híd felületi javításait
speciális bevonatokkal, mindkét oldalra vezetõkorlátokat
helyeznek ki a kerékpáros közlekedést segítve – mint

emlékezhetünk, külön kérésünk volt a biztonságos bicik-
lis átvezetés megvalósítása. S például megoldják a vasúti
felsõvezeték átalakításának véglegesítését is, így tavasszal
még számíthatunk forgalomkorlátozásokra. De addig is:
használják egészséggel, balesetmentesen! – írta bejegy-
zésében a polgármester.

Tavasszal folytatják
Szerkesztõségünk kérdésére a KE-VÍZ 21 Zrt. hozzátet-

te, feszített munkával teljesítették a tervet. A mostani álla-
pot a gépjármû-közlekedést érintõen már véglegesnek te-
kinthetõ, hiszen az aszfalt és a burkolatfestés mellett a
dilatációképzéseket és kiöntéseket is elvégezték. A téli
üzemeltetés végén veszik majd vissza újra a munkaterü-
letet, ekkor tökéletesítik a járható felületet. A városveze-
tés kérésére mindkét oldalon szélesedett a híd, hogy meg-
teremtsék a lehetõségét a biztonságos kerékpáros átveze-
tésnek, így a majdan elkészülõ szalagkorlát magasabb biz-
tonsági fokozattal lesz ellátva, s az átlagosnál magasabb
lesz. Aki járt mostanában Tokajban, az Erzsébet királyné

hídon láthatott ehhez hasonló megoldást. A munkák zárá-
saként a vasúttársaság igényeinek megfelelõen alakítják
majd át a vasúti felsõvezetéket, mely mostani állapotában
egyaránt szolgálja a kötöttpályás közlekedést és a bizton-
ságos munkavégzést. A befejezési határidõ nem változott,
továbbra is 2022 nyara a céldátum.

Díszbe öltözött Nyíregyháza

Vasárnap elkezdõdött az ünnepi idõszak, felkapcsolták a Kossuth téren a fényeket, így összesen több mint 12 kilomé-
ternyi fényfüzérrel öltözött díszbe Nyíregyháza.
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Átlag fölötti átoltottság az önkormányzati
intézményekben Nyíregyházán

Kihelyezett csoportos oltás a Nyíregyházi Állatparkban
A Nyíregyházi Állatpark harminc dolgozója kapta meg

a koronavírus elleni vakcina valamelyik adagját múlt
héten péntek délelõtt. Az Egészségügyi Alapellátási Igaz-
gatóság kihelyezett csoportos oltást szervezett az elõ-
zetes felmérések alapján a Hotel Dzsungelben. Az ál-
latpark dolgozói rengeteg emberrel találkoznak nap mint
nap, illetve 5000 állatról is gondoskodnak, ezért tartot-
ták fontosnak az oltás felvételét, többen a harmadik
adagot is.

Az alapellátás szakemberei egy úgymond mobil oltó-
csoportként már különbözõ szociális intézmények bent
fekvõinek és dolgozóinak adták be hasonló, kihelyezett
módon a koronavírus elleni vakcinákat.

Helybe viszik a vakcinát
A Nyíregyházi Állatpark egy elõzetes felmérés alapján

kérte az igazgatóság segítségét, így harminc dolgozó kap-
hatta meg az oltást helyben, kényelmesen és várakozás
nélkül a Hotel Dzsungelben. Volt, aki most kapta meg az
elsõ adagot, mindenkit Pfizer típusú vakcinával oltottak.

– Amikor jött ez az igény, teljesen természetes volt, hogy
segítünk. Az önkormányzat is igyekszik tényleg minden-
ben segíteni, hogy az önkormányzathoz tartozó intézmé-
nyek – ahol egyébként nagyon jó, 80 százalék feletti az
átoltottság – dolgozóinál nagy legyen az oltási kedv, hogy
minél hamarabb érjük el a lehetséges maximumot. Az

Az országos átlag fölötti, mintegy 83 százalékos az át-
oltottság a nyíregyházi önkormányzat intézményeiben.
A helyi operatív munkacsoport folyamatosan ülésezik,
monitorozzák az adatokat és ez alapján vezetnek be új
intézkedéseket, amikor szükséges. A szakemberek gyor-
san reagálnak, sokszor 1-2 óra alatt hoznak újabb dönté-
seket.

Tavaly márciusban olyan helyzetben találta magát a
nyíregyházi önkormányzat is, amilyenben korábban még
nem. A koronavírus-járványra gyorsan kellett reagálni, így
a veszélyhelyzet kihirdetésekor rögtön létrehozták az ope-
ratív munkacsoportot a Polgármesteri Hivatalon belül. A
megfelelõ védekezéshez szükséges intézkedésekrõl az
üléseken döntenek, állandó tagjai a város politikai és az
adminisztrációs vezetése, esetenként – attól függõen, hogy
milyen témában kell dönteniük – szakemberek segítségét
is igénybe veszik. A közszolgáltatásoknak mûködõképes-
nek kell maradniuk a járvány idején is, ezért is fontos az
operatív munkacsoport.

Folyamatosan egyeztetnek
– Folyamatosan egyeztetünk a kormányhivatallal, a

kórházzal és természetesen a saját szerve-
zeteinkkel, hiszen innen tudunk adatokat
nyerni, de látjuk a központi adatokat,
ezeket is figyeljük, látjuk a szennyvíz-
bõl vett koronavírus-koncentrációt,
látjuk, hogyan alakul a megyében a
járványhelyzet. Mivel Nyíregyháza a
legnagyobb város, így természetesen
ebbõl már komoly következtetéseket
tudunk levonni, akár az új aktív fertõzöt-
tek számát illetõen is  – nyilatkozta dr. Kása
Brigitta, Nyíregyháza aljegyzõje.

Figyelik az országos intézkedéseket
Az operatív munkacsoport folyamatosan figyeli az or-

szágos intézkedéseket, de saját maguk is hoznak új sza-
bályokat. Ilyen volt legutóbb a maszkviselés a Polgármes-
teri Hivatalban, amit november 15-én tettek kötelezõvé,
illetve azt kérik az ügyfelektõl, hogy csak a legindokol-
tabb esetekben keressék fel személyesen a hivatalt, he-
lyezzék elõtérbe a telefonos és online lehetõségeket. A

Városi Jégpálya nyitása kapcsán döntöttek még az oltási
igazolványhoz kötött beléptetésrõl, egyeztetések foly-

nak a busztársasággal, készülnek arra, hogy meg-
változhat az utazóközönség létszáma, amire már
volt példa a korábbi hullámok és a home office
kapcsán. Ilyen esetben változtatni kell a menet-
renden.

Javítani kellene az átoltottsági
arányon

A koronavírus-járvány megfékezése érdekében az
átoltottsági arányon kellene javítani városi, megyei és or-
szágos szinten egyaránt. Az önkormányzat intézményei
kiemelten jól szerepelnek, ha ezeket a számokat nézzük.

– Az oltási akcióhéten egy szemléletformáló interjút
mutattunk meg az oltatlan dolgozóknak, illetve azoknak
a munkatársaknak is, akiket már beoltottak, hiszen sokan
még nem kapták meg a harmadik oltásukat. Ennek az volt
a célja, hogy akik még bizonytalanok abban, hogy felve-
gyék az elsõ vagy akár a harmadik oltásukat, az új té-
nyekre és kutatási adatokra támaszkodva tudjanak felelõs

döntést hozni arra vonatkozóan, hogy igenis az oltás fel-
vétele nem káros, hanem hasznos, hiszen megvéd minket
a megfertõzõdéstõl, vagy ha el is kapjuk, akkor enyhe tüne-
tekkel átvészelhetjük és nem kerülünk kórházba vagy
lélegeztetõgépre.

Vannak még bizonytalanok
– Felmértük, hogy hogyan áll az oltottak és oltatlanok hely-

zete, azt láttuk, hogy azért vannak bizonytalanok is, nem-
csak oltásellenesek az intézményekben. Olyan bizonytala-
nok, akik valamilyen információ hiányában szenvednek és
nem tudtak még döntést hozni, õket próbáltuk segíteni. Ha
már a felmérésrõl beszélünk, azt gondolom, nagyon jó az
oltottsági arányunk, hiszen az országos átlagon felül vagyunk.
Intézményi körben 80 százalék feletti, tehát nagyjából 83
százalék körüli az arány – tette hozzá az aljegyzõ.

A munkacsoportról, az átoltottságról és a külön-
bözõ intézkedésekrõl bõvebben is beszél dr. Kása
Brigitta aljegyzõ az NYTV Nyíregyháza Most adá-
sában. A mûsor online is elérhetõ és visszanézhetõ
a nyiregyhaza.hu-n.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

egyik ilyen intézmény az állatpark volt, mely kérte, hogy
a munkahelyen, a dolgozók közegében történjen meg az
oltás. Szeretnénk ebben tovább lépni – nyilatkozta Csikós
Péter, a Nyíregyházi Egészségügyi Alapellátási Igazgató-
ság vezetõje.

Az embereket és az állatokat is védi

– Azért tartottam fontosnak, hogy felvegyem az ol-
tást, mert nem tudjuk, hogy melyik fajra milyen hatás-
sal lehet a koronavírus. A Nyíregyházi Állatparkban
5000 állat él és mivel állatorvosként napi kapcsolat-
ban vagyok velük, így nemcsak magamat, hanem õket
is védem az esetleges mellékhatásoktól vagy betegsé-
gektõl – mondta dr. Csorba Máté állatorvos.

Egy ilyen kitelepülés több munkát igényel mind az alap-
ellátási igazgatóság részérõl, mind a munkaadótól, de
ahogy Csikós Péter fogalmazott, ha igény van rá, megold-
ják és kitelepülnek az oltócsoporttal.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)
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A napokban exkluzív interjút adott a Nyíregyházi Te-
levíziónak dr. Szlávik János, a Dél-pesti Centrumkórház
fõigazgatója. A jelenlegi járványhelyzetrõl szóló beszél-
getés egy részét már elolvashatták a múlt heti Nyíregy-
házi Napló címlapján, most pedig a folytatás következik.
Ezúttal is központban a koronavírus, a vakcinák, az ol-
tással kapcsolatos tudnivalók és a tévhitek.

– A járvány elején mint infektológus, én úgy gon-
doltam, hogy ez is egy fertõzõ betegség és a
fertõzõ betegségek után a szervezet nagyon
sokáig védett marad, elég, ha a bárányhim-
lõre gondolunk. Miután átesünk a bárány-
himlõn, szinte élethosszig tart a védelem.
A koronavírusnál ez egyáltalán nem így
van, megtanultuk, hogy a koronavíruson
átesett emberek újrafertõzõdhetnek –  nyi-
latkozta a fõorvos.

Harmadik oltás: még nagyobb
védelem

A harmadik oltás beadásával a vakcina még nagyobb
védettséget biztosít, mint az elsõ két adag összesen. Az,
hogy ki milyen fajtát kap, az oltóorvossal kell egyeztetni,
a különbözõ típusok keverésérõl egy útmutatást is kiad-
tak. A harmadik oltást azoknak is javasolja a fõorvos, aki
két oltás után átesett a víruson, akár enyhe, akár komo-

lyabb tünetekkel. Nekik viszont várni kell nagyjából négy-
hat hónapot. Dr. Szlávik János hozzátette azt is, hogy a
háromszor oltottak még ha el is kapják a korona-
vírust, a fertõzés enyhébb lefolyású és kevés-
bé fertõznek.

– Néha szó esik már a negyedik oltásról
is. A legújabb hírek szerint a harmadik ol-
tás körülbelül kilenc hónapig fog minket
megvédeni. Ha kilenc hónap múlva még
itt lesz a járvány velünk, akkor elképzel-
hetõ, hogy még egy negyedik oltásról is kell
beszélni. A háromtól nem kell megijedni, sok
más betegségnél megtanultuk azt, hogy három
kell, elég, hogy ha a B típusú májgyulladásra gondolok,
a kullancsos agyvelõgyulladásra, ahol teljesen természe-
tes volt, hogy három oltásból áll az oltási sorozat – tette
hozzá dr. Szlávik János.

Folyamatosak a kutatások
A kutatások folyamatosak a vírussal kapcsolatban, a

kutatók pedig már látják azokat a védõoltásokat, amelye-
ket nem befolyásol a mutáció. Ez azt jelenti, hogy hama-
rosan lehet olyan oltásunk, amely valamennyi mutánstörzs
ellen hatékony. Akár olyan védõoltás is elképzelhetõ a
közeljövõben, amit spray formában alkalmazhatunk, de
akár tapasszal is védhetjük majd magunkat. Rettenetes se-
bességgel halad az oltóanyag-kutatás, sokkal gyorsabban,
mint a korábbi években volt, emelte ki a fõorvos. Olyan
betegségekre is lehet majd oltás, amit korábban el sem
tudtunk képzelni, ilyen például a Lyme-kór, az AIDS és a
hepatitis C. Ezekre a megoldást pont a koronavírus által
kiváltott kutatómunka hozhatja meg.

Az idõsebb korosztály a
legveszélyeztetettebb

Oltást két esetben nem kaphat valaki: akinek aktuáli-
san lázas fertõzõ megbetegedése van, vagy aki egy koráb-
bi oltás során súlyos anafilaxiás reakciót mutatott. Azok-
nak nem alakul ki olyan komoly védelme, aki például át-
esett valamilyen szervátültetésen vagy súlyos beteg, illet-

ve az idõseknél. Ez viszont nem azt jelenti, hogy
õket ne oltsuk be, sõt, õket minél hamarabb

be kell kétszer és háromszor is oltani, hi-
szen az a szabályszerûség az elmúlt hóna-
pokban sem változott, hogy a koronaví-
rusban leginkább idõs emberek halnak
meg, de olyanok, akik még élhetnének.
Ezért sem egy egyszerû influenza a koro-
navírus, az influenza halálozási aránya

sokkal alacsonyabb.

A magas antitestszint nem ad
teljes védettséget

– Egyelõre a tudomány a védelmet nem azonosítja az
ellenanyagszinttel. Lehet mérni – persze vannak olyan or-
szágok, ahol ezzel egyáltalán nem foglalkoznak –, lehet
különbözõ számokat megtudni magunkról, de hogy ez mit
jelent, ezt még nem tudjuk. Egyetlen egy olyan tudomá-
nyos közlemény sincs, ami leírja, hogy a nagyon magas
antitestszint az teljes védettséget jelent vagy a nulla anti-
testszint nem jelent védettséget. A védelem ennél sokkal
bonyolultabb. Rengeteg laborban a legkülönbözõbb mó-
dokon mérik ezeket a szinteket, s akiknek ez a szint úgy-
mond magas, úgy gondolják, hogy védettek. De ez nem
így van, mi nagyon sok embert látunk, aki nagyon magas
szint ellenére is megfertõzõdik, azok pedig nem, akiknél
nem lehet kimutatni ilyet. A védelmet nem lehet azonosí-
tani az ellenanyagszinttel, így akár az oltás, akár a beteg-
ség miatt mutat jó számokat egy-egy ilyen mérés, min-
denkinek szükséges a harmadik oltás – tette hozzá a Dél-
pesti Centrumkórház fõorvosa.

60–70%-ban tünetmentesek
Sokakban felmerült a kérdés, hogy egy járvány köze-

pén miért kell oltani az embereket. Erre is válaszolt dr.
Szlávik János, aki úgy nyilatkozott, a delta vari-

ánsnál az a tapasztalat, hogy 60–70 százalék-
ban tünetmentesek a fertõzöttek, így õk

könnyedén tudják továbbadni a betegséget
társaiknak. Annak érdekében, hogy ezt
megakadályozzuk, kell az oltás, hiszen az
már bizonyított, hogy az oltottak kevésbé
fertõznek. Ha a felnõttek 80–90%-a kérte
volna a vakcinát, akkor nem kellett volna

a gyerekeket is oltani, õk legtöbbször enyhe
tünetekkel esnek át a koronavíruson.

A vektor vakcinákkal fékezték meg
az Ebolát

Az mRNS-típusú  vakcinák egyáltalán nem új fejlesz-
tésûek, több mint tíz éve próbálgatják különbözõ mó-
dokon. A vektor vakcinák segítségével sikerült például
az Ebolát megfékezni Kongóban. A kipróbálási fázisok
nem lettek felgyorsítva a koronavírus elleni vakcina
esetén sem, az oltóanyagok keresztülmentek minden
vizsgálaton és megfeleltek a feltételeknek.

– Ahhoz, hogy engedélyezzenek egy oltóanyagot, há-
rom dolog szükséges: megfelelõ volt a gyártási folyamat,
megvoltak a több hónapos biztonságossági adatok és 50
százaléknál nagyobb volt a hatékonyság. Több százezer,
ha nem millió ember halálát sikerült azzal megakadályoz-
ni, hogy engedélyezték az oltóanyagot, amit már renge-
teg ember felvett. Ezeket a tényeket nem lehet nem tudo-
másul venni – emelte ki dr. Szlávik János.

„Nem az oltásoktól kell félni, hanem a
betegségtõl”

Nem az oltásoktól kell félni, hanem a betegségtõl, meg-
elõzni pedig védõoltásokkal és intézkedésekkel lehet. A
fertõtlenítési, maszkviselési szabályokra figyelni kell. A
koronavírus-oltásellenesek olyan honlapokról tájékozód-
nak, ahol elképesztõ összeesküvés-elméletek látnak nap-
világot. Ha valaki csak ezeket olvassa, egy idõ után el is
hiszi ezeket, viszont soha nem ellenõrzi azok hitelessé-
gét. Jó példa a hírek elferdítésére, amikor azt terjesztették,
hogy India egyik államában egy féreghajtó segítségével
sikerült teljesen visszaszorítani. A valódi hír pedig az volt,
hogy India egyik államában a széles körû oltások segítsé-
gével sikerült visszaszorítani. Ilyen valótlanság például az
is, hogy az oltás befolyásolja a terhességet vagy a magzat
fejlõdését vagy a várandósságot. Egyedül a menstruációs
ciklust zavarhatja meg rövid idõre, de ez sem gyakori.

– Olyanról is tudok, hogy egy oltásellenes még az
intenzív osztályon sem tagadta meg az oltásellenes
nézeteit. A legtöbbjük egyébként, amikor elkapja a
betegséget, már megbánja, hogy nem oltatta be ma-
gát, de nem szeretném, hogy ide eljussunk. Egy út van,
az, hogy felvegyék az oltást – hangsúlyozta a Dél-
pesti Centrumkórház fõorvosa.

Jelentkezhetnek poszt-Covid tünetek
– Elõször még 2003–2004 körül Kínában egy hasonló

helyi járvány zajlott le, már akkor lehetett tudni, hogy a
vírusnak nemcsak akut tünetei vannak, tehát láz, tüdõ-
gyulladás, esetleg több szerv megbetegedése, hanem
hosszú távú tünetei is. Fejfájás, gyengeség, szívritmusza-
var, agyi köd, nehéz gondolkodás – ezek akár két évig is
elhúzódtak. Így a mostani járvány idején is lehet hasonló-
ra számítani, 10–15 százalékban pedig azoknál is jelent-
keznek a poszt-Covid tünetek, akik enyhe panaszokkal
estek át a koronavíruson.

Dráma a kórházakban
– Maga a vírus veszélyt jelent az ápoló személyzetre is,

orvosokra, nõvérekre egyaránt. Rettenetesen nehéz ilyen
munkakörülmények között dolgozni. Nem lehet egy le-
gyintéssel azt mondani, hogy általában enyhe betegséget
okoz, mert valóban így van, 70–80 százalékban enyhe,
de 20 százalékban súlyos és az esetek 5–10 százalékában
akár intenzív terápia is szükséges. Lassan javul a helyzet,
de a jelenlegi 60 százalékos átoltottság nem elég ahhoz,
hogy ne legyen nagyon sok beteg a kórházakban – zárta a
beszélgetést a fõorvos.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

„Elképesztõ
sebességgel

halad az
oltóanyag-
kutatás”

Dr. Szlávik János: „heroikus küzdelem folyik a kórházakban”
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A karácsony volt a fõ téma az Idõsügyi Tanács évzáróján
Az Idõsügyi Tanács a 2021. évi utol-

só ülését tartotta hétfõn, melyen szó-
ba került az idei munka értékelése, a
városi nyugdíjas szervezetek mûkö-
dése, a karácsonyi pályázati támoga-
tás és az önkormányzat immár nyol-
cadik éve nyugdíjasoknak küldött kará-
csonyi ajándékcsomagja is. Fintor Károlyné sajtóreferens
beszámolója következik.

Az ülés megnyitását követõen dr. Ulrich Attila alpol-
gármester, az Idõsügyi Tanács alelnöke megköszönte a
tanács tagjainak az ez évben végzett munkáját. Kitért arra
is, hogy ebben a vészterhes idõben a tanács tagjai, ami-
kor erre lehetõség volt, igyekeztek programokat, lehetõ-
ségeket biztosítani a város idõs emberei számára, hogy
szórakozhassanak, mozoghassanak, elfoglalják magukat
a hétköznapi teendõk mellett.

Így mûködnek a szervezetek
Az elsõ napirendi pont – Kapcsolattartás kiépítése nyug-

díjas szervezetekkel – elõadója, Szabóné dr. Csiszár Gab-
riella tájékoztatott arról, hogy a Városi Nyugdíjas Szövet-
séghez 40 tagszervezet tartozik. Ezeknek nagyobb rész-
ben nem a tagság által választott vezetõjük van, hanem a
nyugdíjas szervezeteket támogató egyházi és más szerve-
zetek alkalmazottjai. Valamennyi tagszervezet vezetõje
tagja a Városi Szövetség választmányának, mely kétha-
vonta ülésezik, ahol megtárgyalják a tagszervezetekben

tapasztalt problémákat, valamint tájékoztatást kapnak a
nyugdíjas társadalmat érintõ városi vagy országos esemé-
nyekrõl, rendelkezésekrõl. Tagjai vagyunk az Országos
Nyugdíjas Szövetségnek is.

Karácsonyi pályázati támogatások
Második napirendi pontként Tóthné Csatlós Ildikótól, a

Szociális és Köznevelési Osztály munkatársától kaptunk
tájékoztatást a „Karácsonyi pályázati támogatás” elosztá-
sáról. Idén 95 szervezet nyújtott be pályázatot. Mint arról
korábban is beszámoltunk, idén 7 és fél millió forintot osz-
tottak fel a pályázók között. Ebbõl 25 a nyugdíjas szerve-
zet, melyek 1,8 millió forint támogatásban részesülnek. A
támogatási szerzõdések aláírása folyamatban van. A szer-
zõdés aláírását követõen lehet gyûjteni a számlákat, ami
kizárólag karácsonyi programok, karácsonyi csomagok
költségeire fordítható. Ha a decemberi közgyûlés elfogadja
az odaítélt támogatásokat, az elnyert összegeket kiutal-
ják. Egyebekben Telepóczkiné Farkas Márta, a tanács tit-
kára elmondta, decemberben már nem hívják össze az
Idõsügyi Tanácsot. A tanács munkájáról szóló beszámolót
ugyan el kell készíteni a közgyûlés részére, de azt majd e-
mailben kapják meg a tagok, és véleményezik, elfogadják
– szintén e-mailben.

Önkormányzati ajándékcsomagok
A tanács tagjai beszéltek az önkormányzat által vala-

mennyi, a városban lakcímmel rendelkezõ nyugdíjas szá-

mára folyamatosan kiszállításra kerülõ ajándékcsomago-
kat érõ kritikákról. A tanács egyhangú véleménye, hogy a
csomag tartalmát illetõen nem tudnak mindenki számára
megfelelni, de nem is akarnak. Ez egy nagyon kedves gesz-
tus az önkormányzat részérõl, amit ez évben már közel
26 ezer nyugdíjas felé teljesítenek. Ez nem szociális tá-
mogatás, hanem ajándék, amit kritizálni nem, csak meg-
köszönni illik. Ha valaki nem tart rá igényt, bizonyára ta-
lál a környezetében olyan személyt, aki szívesen elfogad-
ja, mint ajándékot. Tovább kell adni. Az Idõsügyi Tanács a
város valamennyi nyugdíjas polgárának kíván áldott ka-
rácsonyi ünnepeket és boldog új évet! – zárta a jókíván-
sággal beszámolóját Fintor Károlyné sajtóreferens.

Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS
Nyíregyháza Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala Vagyongazdálkodási Osz-

tálya (4400 Nyíregyháza, Kossuth tér 1.) kétfordulós, nyilvános pályázat keretében
BÉRBEADÁS ÚTJÁN TÖRTÉNÕ HASZNOSÍTÁSRA MEGHIRDETI az alábbi ingat-
lanokat.

Az elsõ fordulóban a részletes pályázati tájékoztatóban meghatározottak szerinti
pályázat 2022. január 4. napján (kedd) 9.00 óráig nyújtható be.

A második fordulóban, a versenytárgyalásra a részletes pályázati tájékoztató-
ban meghatározott idõpontban kerül sor.

A részletes pályázati tájékoztató – melyben foglaltak ismerete és betartása az
érvényes pályázat benyújtásának elengedhetetlen feltétele – átvehetõ a Polgár-
mesteri Hivatal Vagyongazdálkodási Osztály Nyíregyháza, Kossuth tér 1. „D” épület
I/150. sz. irodahelyiségében vagy letölthetõ a http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/
varoshaza/ingatlan-berbeadas és https://www.nyiregyhaza.hu/palyazatok honlapok-
ról. További információ kérhetõ személyesen vagy telefonon (30/833-8552; 42/
524-524/543) ügyfélfogadási idõben.

A kiíró fenntartja magának azt a jogot, hogy érvényes ajánlatok esetén is a pá-
lyázatot eredménytelennek minõsítse és egyik ajánlattevõvel se kössön szerzõ-
dést.



„Odafigyelõbb
szervezést
igényel”
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Életbe lép a vörös kód -10 Celsius-fok alatt

Elindult a szociális tûzifa program
December elsején újra elindult a szociális tûzifa prog-

ram Nyíregyházán. A családok 5 mázsa tüzelõanyagot igé-
nyelhetnek a Nyíregyházi Család- és Gyermekjóléti Köz-
ponton keresztül. A fa biztosított a programban, sõt, még
egy biztonsági tartalékot is félretett az önkormányzat.

A fûtési szezon már hosszú hetek óta tart és napról nap-
ra egyre hidegebbek az éjszakák, több családnak viszont
komoly anyagi megterhelést jelent, hogy meleg legyen a
lakásban a téli hónapokban. A szociális tûzifa program
évek óta rajtuk próbál segíteni Nyíregyházán is. Az ön-
kormányzat ezért idén is megszervezi a város közigazga-
tási területén, hátrányos körülmények között élõk számá-
ra a tüzelõanyag osztását.

– Van egy olyan lakóközösség, lakókör Nyíregyházán,
akiknek a hagyományos fûtés nem elérhetõ – akár a távfû-
tés vagy a gázzal fûtés –, vagy egyszerûen
olyan szociális helyzetben vannak,
hogy nem tudják saját maguk számá-
ra ezt megoldani. Nekik indítottuk
december elsejétõl a tûzifa progra-
mot, amelynek köszönhetõen egy
család egy alkalommal 5 mázsa tû-
zifát igényelhet – mondta Jászai
Menyhért, Nyíregyháza alpolgár-
mestere.

Igények leadása
Az igényléseket ebben az évben is a  Nyíregyházi Csa-

lád- és Gyermekjóléti Központon keresztül lehet leadni.

A tûzifát a NYÍRVV telephelyérõl, a Tüzér utcáról
szállíthatják el, ezt egyénileg, mindenkinek magá-
nak kell megoldani. Idõseknek, vagy akiknek nincs
lehetõségük erre, az önkormányzat néhány esetben
segít a szállításban.

Minden igényt ki tudnak elégíteni
– Bár korlátlan mennyiségben nem rendelkezünk fá-

val, de a gazdálkodás és a NYÍRVV munkájának köszön-
hetõen van fedezete a programnak, tehát ki fogunk tud-
ni elégíteni minden igényt. Körülbelül 500 igénylõre szá-

mítunk, de ha kicsit több lesz, akkor sem lesz problé-
ma. Képezünk ugyanis egy biztonsági tartalékot, így ha
beállna egy hûvösebb idõ, akár márciusban, amire volt
már sajnos korábban példa, akkor sem maradunk kész-
letek nélkül és tudunk segíteni – tette hozzá az alpol-
gármester.

A szociális tûzifa program az elmúlt évekhez hasonló-
an idén is december elsején indult. A városüzemeltetési
társaság Tüzér utcai telephelyén nyitvatartási idõben vár-
ják az érintetteket, akiknek saját maguknak kell a fát fel-
pakolni és elszállítani is.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Felkészült Nyíregyháza a téli krízishelyzetre, az eset-
leges vörös kód életbe lépésére. Ez egy speciális figyel-
meztetés, amelynek célja, hogy kritikus idõjárási hely-
zetben felhívja a szociális ellátórendszer figyelmét arra,
hogy a segítõ tevékenység egyik legfõbb feladata az élet
védelme. Így ha mínusz tíz Celsius-fok alá süllyedne a
hõmérséklet, akkor a bentlakásos intézményeknek meg
kell nyitniuk a szabad kapacitásait a hajléktalanok érde-
kében. Ezt a munkát viszont a koronavírus-járvány to-
vább bonyolítja.

Minden évben novemberben tartanak krízis tanácsülést
a városházán, ahova azoknak az intézményeknek a veze-
tõit és szakembereit hívják meg, akik a téli idõszakban
tevékenyen részt vesznek a különbözõ problémák megol-
dásában. Ilyen többek között a NYÍRVV, a rendõrség, a
kórház, a szociális intézmények, a Vöröskereszt, az Olta-
lom Szeretetszolgálat és a Periféria Egyesület. Az ülés so-
rán a vörös kód életbe lépésérõl is egyeztettek.

– A vörös kód jelzés nagyon fontos. Ez egy viszonylag
új intézkedés, néhány éve vezette be a kormányzat.
Amennyiben -10 fok alá süllyedne a hõmérséklet, akkor a
bentlakásos intézményeknek kötelezõ megnyitniuk a sza-
bad kapacitásukat, hogy ne maradjon senki ellátatlanul
az utcán. Amikor ezt az intézkedést meghozták, nem gon-
dolhatták, hogy pandémiás helyzetbe ke-
rülünk. Ez odafigyelõbb szervezést
igényel, mert nem lenne jó, ha az
egészségügyi rendszabályokat
bármilyen téren lazítanánk – nyi-
latkozta Jászai Menyhért alpol-
gármester.

Ezért most sokkal szorosabb
együttmûködésre van szükség,
mint a járvány elõtti idõszakban –
tette hozzá az alpolgármester. Elsõ-
sorban felmérik milyen lehetõségeik,
kapacitásuk van a különbözõ intézmények-
nek, milyen eszközeik vannak, amelyeket fel tudnak ajánla-
ni, mint például tartós élelmiszer, ágyak, esetleg takarók.

Egészségügyi ellátás hajléktalanoknak
Ebben az évben vizsgázik majd Nyíregyháza új egész-
ségügyi centruma a Tokaji úton. Megyei szinten egy

olyan egyedülálló intézményt alakítottak ki, ahol a
folyosó egyik oldalán a háziorvosi ellátáshoz szük-
séges helyiségek vannak, a másik részlegben pedig
megfigyelõszobák. A háziorvosi ellátás korábban is
elérhetõ volt, viszont nem ilyen felszereltséggel, il-
letve csak 30 órás volt a szolgálat, ez most már napi
24 órás. A 10 ágyas lábadozóban kétágyas szobák

vannak, megfelelõ higiénés körülményeket biztosítva
a hajléktalanoknak. Jászai Menyhért alpolgármester úgy

fogalmazott, olyan személyeket ápolnak a Tokaji úton, akik
kórházi gyógyítást már nem igényelnek, de az ellátórend-
szer még nem tudja õket befogadni.

– Nekik egy egészségjavító, átmeneti idõszakra van szük-
ségük. A Tokaji úton is orvosok dolgoznak. Az intézmény
nem nyílt, a Periféria Egyesületen keresztül lehet igénybe
venni a szolgáltatásokat. Nagyon fontos továbbá a diszpé-
cserszolgálat, sok helyen publikáljuk az elérhetõségüket,
van egy kríziskocsi is, ami azonnal megjelenik, ahol be-
avatkozásra van szükség. A téli helyzetre való felkészülés
tehát egy nagyon komplex feladat – tette hozzá az alpol-
gármester.

Az intézmények a koronavírus-járvány miatt kü-
lönbözõ szabályokat vezethetnek be, ezeket min-
denkinek be kell tartani. Hideg idõben figyeljünk
az utcán élõkre, ha valaki bajba jutott hajléktalan
embert lát, hívja a diszpécserszolgálatot, Nyíregy-
házán a 42/504-618-as telefonszámon.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)
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Egészségügyi centrum
a Tokaji úton
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Drágább lehet idén a karácsonyfa

A karácsonyfa hagyományos ünnepi kel-
lék, egyfajta szimbólum, amit elõször Né-
metország területén díszítettek fel a 16.
században. Magyarországon az emberek
évente 1,8–2 millió darabot vásárolnak
belõle, és úgy tûnik, idén többet fizetnek
majd érte, hiszen várhatóan 10–20 száza-
lékos áremelkedésre lehet számítani – kö-
zölte a Magyar Díszkertészek Szakmakö-
zi Szervezete az MTI-vel.

 
A közlemény szerint a legnépszerûbb

fajta, az import nordmann fenyõ (nagyrészt
Dániából érkezik) akár 20 százalékkal is

drágulhat, méterenkénti ára elérheti a 7–8
ezer forintot. A lucfenyõ  méterenként 4–5
ezer, az ezüstfenyõ pedig 5–6 ezer forint-
ba kerül majd.

 

Mintegy 3 ezer hektáron
 
Az országban mintegy 3 ezer hektáron

termesztenek fenyõfát, fõleg Vas, Zala, So-
mogy megyékben. A fák kitermelése no-
vember második felében kezdõdik, elõször
a földlabdás fenyõfákkal, amelyet az ex-
port követ majd – olvasható a közlemény-
ben.

Meggyújtották az elsõ gyertyát a város adventi
koszorúján vasárnap délután

Meggyújtották az elsõ gyertyát vasárnap délután a vá-
ros adventi koszorúján. Az önkormányzati programsoro-
zat nyitányaként díszkivilágításba borult a fõtér és kör-
nyéke. A közös adventi áhítatot, valamint a Cantemus
Gyermekkar karácsonyi dalait követõen elsõként egy nyír-
egyházi mûvészházaspár, Csernák Mónika és Tibor vará-
zsolta el ünnepi slágerekkel a közönséget a Kossuth téri
forgatagban.

Kétségtelenül az volt a leglátványosabb pillanata a va-
sárnap délutáni programnak, amikor az önkormányzati
adventi sorozat elsõ napján díszkivilágításba borult a fõ-
tér és környéke, a polgármester és a közönség közös vissza-
számlálásának végén. Mint megírtuk, a NYÍRVV Nonprofit
Kft. által összesen több mint 12 kilométernyi fényfüzérrel
öltözik díszbe Nyíregyháza, ebbõl a Snekszer Mihályné
által felajánlott 16 méteres lucfenyõ, a város karácsonyfá-
ja 3000 méternyit kapott. Idén a járványhelyzet miatt a
köszönõ emléklap átadása elmaradt az adományozónak,
de nagy tapsot kapott – a fénydíszítés is.

Vigyázzunk magunkra és egymásra!
Rövid köszöntõjében a polgármester azt mondta, ne

feledjük, a járványnak még közel sincs vége, ezért arra
kért mindenkit, vigyázzunk magunkra és egymásra az
ünnepi készülõdés, a vásárlások, a közös találkozások al-
kalmával. Egyben méltatta a cégek, civil szervezetek,
magánszemélyek által a COVID idõszakban is megnyil-
vánult összefogást. Dr. Kovács Ferenc Nyíregyháza lakos-
ságát egy közösségnek nevezte és minden jót kívánt az
adventi idõszakra. – Azt kívánom mindenkinek, hogy
ahogy az adventi gyertyák fényei felvillannak, mindannyi-
unk szívében a hit, a remény, a szeretet és az öröm telje-
sedjék ki, és ez határozza meg munkájukat, tevékenysé-
güket, egész életüket. S minden nyíregyházinak egészség-
ben, szeretteik körében eltöltött adventi várakozást s majd
áldott karácsonyi ünnepeket kívánok!

Készülnünk kell
A városvezetõi köszöntõt a hagyományok szerinti kö-

zös, adventi áhítat követte, a történelmi egyházak jelenlé-
võ képviselõinek részvételével. Az egyházi elöljárók fel-
hívták a figyelmet az elmélyedés fontosságára, a lelki töl-

tekezésre, az adventi készületre, az odafigyelésre. – A mi
adventi várakozásunk csak akkor lesz Krisztussal való ta-
lálkozás, hogyha mi erre tudatosan készülünk. Mert kará-
csony éjszakáján nem sokan találkoztak Krisztussal. Most
karácsony éjszakáján, amelyre készülünk, ki tudja, hányan
fogunk találkozni Krisztussal. De az biztos, hogy akik ta-
lálkozni szeretnének vele, azoknak készülniük kell – fo-
galmazta meg Szocska Ábel, a Nyíregyházi Egyházme-
gye megyés püspöke.

Gyertyagyújtás a Cantemus dallamaira
A közös szolgálatot követõ ünnepi mûsort a spanyolor-

szági Tolosából, egy nemzetközi versenyrõl nemrégiben
hazatért Cantemus Gyermekkar adta, Kocsár Miklós kará-
csonyi feldolgozásaiból, csakúgy, mint a rendezvény fel-
vezetéseként. Ez egyben a méltó zenei háttere volt annak
az ünnepi pillanatnak, mikor a polgármester, dr. Szabó
Tünde, városunk országgyûlési képviselõje, valamint Nyír-
egyháza alpolgármesterei társaságában meggyújtotta az
elsõ adventi gyertyát a fõtéri koszorún.

Hétvégi programelemek
Az önkormányzati programsorozat részeként min-

den vasárnap délután fél öttõl helyi mûvészek lépnek
fel az újabb gyertyák lángra lobbantása után. A máso-
diknál a Mentha Project ad kiskoncertet, majd a
Melounge Trió, a negyediknél pedig Kazár Tíciána és
Tamás Combó. Minden péntek délután háromkor aján-
dék lapcsánkára invitálja az önkormányzat a városla-
kókat a Kossuth térre. A Kulturális Negyedben lévõ
Kállay Gyûjteményben pedig a különleges, karácso-
nyi ihletésû kiállítás mellett szombat délutánonként
szerveznek eseményeket. Advent elsõ vasárnapján a
jól ismert, népszerû zenészházaspár, Csernák Móni-
ka és Tibor varázsolta el ünnepi slágerekkel a fõtéri
forgatagba látogató közönséget.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)

„Kis karácsony sétány”
A Kossuth téri adventi forgatagban –

immár hagyományosan – a  „Kis karácsony
sétányt”  idén is a nyíregyházi óvodások
díszítették fel múlt pénteken, a Kossuth-
szobor és a szökõkút közötti területen.

Az ünnepi látványosságokat a Vállalko-
zók Nyíregyházáért Egyesület felajánlásá-
nak köszönhetõen idén is 20 darab kis gyö-
keres fenyõfa egészíti ki. Az úgynevezett
kreatív dézsás fenyõfákat a NYÍRVV Non-
profit Kft. szakemberei alapvetõen fényfü-
zérrel világítják ki. A további csinosítást a
nyíregyházi óvodások képzeletére, kreati-
vitására bízták, akik saját díszeikkel öltöz-

tették a pompás karácsonyfákat. A kicsik
lelkesen készülõdtek, nagyon várták a kö-
zös fenyõfadíszítést, hiszen ez az óvodá-
sok ajándéka a szeretettel teljes ünnepvá-
ráshoz. A kis fenyõfák öltöztetésében mind
a „négy égtáj” óvodásai részt vettek, így
az Eszterlánc Északi Óvoda, a Búzaszem
Nyugati Óvoda, a Tündérkert Keleti Óvo-
da és a Gyermekek Háza Déli Óvoda kör-
zetébõl is érkeztek gyerekek a Kossuth tér-
re, akik elhozták saját készítésû díszeiket.
Adventet követõen a kis fenyõket az óvo-
dák ajándékba kapják, így a kicsik saját
intézményük udvarán ültethetik azt el.



8 Hirdetés2021. december 3.



Esélyegyenlõség 2021. december 3. 9

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Elkezdte a munkát a Fogyatékosságügyi Tanács
Megalakult a Fogyatékosságügyi Tanács, a napokban

kezdõdött el a testület munkája. Nyíregyháza Megyei Jogú
Város Közgyûlése döntött a tanács létrehozásáról, amely-
ben 10 szervezet képviseli a fogyatékkal élõ emberek ér-
dekeit és céljait. Már az elsõ találkozáson konkrét ter-
vekrõl is beszélgettek a résztvevõk.

Dr. Kovács Ferenc polgármester és egyben elnök irá-
nyításával elindult a közös munka a Fogyatékosságügyi
Tanács ülésén. Az alelnöki tisztséget Jászai Menyhért al-
polgármester tölti be, aki folyamatos kapcsolatban van
amúgy is a szociális egyesületekkel. A Fogyatékosságügyi
Tanácsnak 10 tagja van, a delegáltak helyi szervezetektõl
érkeztek. Rajtuk kívül négy állandó meghívott is részt vesz
a munkában: a Szociális, Egészségügyi és Sport Bizottság
elnöke, a Szociális és Köznevelési Osztály vezetõje, a
Nyíregyházi Szociális Gondozási Központ vezetõje, vala-
mint a Nyíregyházi Család- és Gyermekjóléti Központ
vezetõje.

– Itt, Nyíregyházán az önkormányzat mellett mûkö-
dik már két tanács, a Köznevelési Tanács, amit akkor
alakítottunk, amikor az iskolák mûködtetése is átkerült
az állami szervekhez, a másik pedig az Idõsügyi Ta-
nács, és a nyugdíjasokkal foglalkozik. A mostani Fo-
gyatékosságügyi Tanács tehát már a harmadik a sorban.
Ez egy konzultatív, véleményezõ, javaslattevõ szerve-
zet lesz, ami a városvezetés munkáját segíti – nyilat-
kozta dr. Kovács Ferenc polgármester, a Fogyatékos-
ságügyi Tanács elnöke.

A tagok már az elsõ találkozáson is nagyon aktívak vol-
tak, a Vakok és Gyengénlátók az akadálymentesítést emel-
ték ki, de szóba került az egészségtudatosság is, abban
pedig mindenki egyetértett, hogy jó ötletnek tartják az ön-
kormányzat kezdeményezését. A tanácsot tehát tíz helyi
szervezet alkotja: a Mozgáskorlátozottak Szabolcs-
Szatmár-Bereg Megyei Egyesülete, a Siketek és Nagyot-
hallók Országos Szövetsége Szabolcs-Szatmár-Bereg Me-
gyei Szervezete, a Vakok és Gyengénlátók Szabolcs-
Szatmár-Bereg Megyei Egyesülete, az ÉFOÉSZ Szabolcs-
Szatmár-Bereg Megyei Egyesülete, a Pszichotikus Beteg-
ségben Szenvedõk Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Érdek-
védelmi Egyesülete, a Rejtett Kincsek Down Egyesület, a

Zöld Kerék Alapítvány, a Most Élsz Egyesület, a Magyar
Védõnõk Szakmai Szövetsége, illetve a Nyíregyházi Csa-
lád- és Gyermekjóléti Központ. Utóbbihoz tartozik majd
januártól a fogyatékosságügyi tanácsadó szolgáltatás,
amelynek helyi szakembere Petrus József.

Konkrét célok
A résztvevõk a saját területükkel kapcsolatos célokat és

terveket is megfogalmaztak, majd az az egyesség szüle-
tett, hogy ezeket a gondolatokat december 15-ig juttassák
el a tanács vezetõsége felé.

– Egy nagyon fontos elsõ lépést tettünk meg, az õ fel-
adatuk lesz, hogy különbözõ önkormányzati programo-
kat véleményezzenek, az elõkészítésnél segítsék a mun-
kánkat, illetve a beruházásoknál – mondta Jászai Meny-
hért alpolgármester az ülés után.

A tagok az alakuló ülésen megválasztották a tanács tit-
kárát is, ezt a pozíciót dr. Rákóczi Ildikó fogja betölteni,
aki a Magyar Védõnõk Szakmai Szövetségét képviseli. A
fogyatékossággal kapcsolatos problémák nem tekinthetõ-
ek egyéni problémának, mint például az egészségügyi el-
látásuk, oktatásuk, foglalkoztatásuk, a társadalomban való
részvételük, illetve rehabilitációjuk. Számos nemzetközi
dokumentum, jogszabály kívánja elõsegíteni a fogyatékos
emberek tekintetében is az emberi, a polgári jogok érvé-
nyesülését és ezt a célt szolgálja a Fogyatékosságügyi Ta-
nács is Nyíregyházán.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Vonatot is kapott a Csodavár: együtt játszhatnak sérült és egészséges gyerekek
Megújult a 10 éves Csodavár. A játszóház abban spe-

ciális, hogy sérült gyerekek együtt játszhatnak ép társa-
ikkal. Közel 100 millió forintból korszerûsítették az in-
tézményt. De nemcsak energetikai és technikai fejlesz-
tés történt, hanem új játékok, fejlesztõ eszközök is kerül-
tek az épületbe és az udvarra.

A 10 éve indult Csodavár Játszóház után 6 esztendeje
megépült a Szabadság téren a Rotary Játszótér, és épp a
napokban avatták a Szerencsejáték adományából készült
befogadó játszóteret is. Ebbe a sorba illeszkedik a Csoda-
vár is, amit a Down-szindrómával vagy egyéb sérüléssel
született gyerekek korai fejlesztésére nyitottak meg még
évekkel ezelõtt, most pedig meg is újult a ház – mondta a
megnyitón az elnök.

Megújult és megszépült
– Egyrészrõl megszépült a ház. Energetikai, technikai ol-

dalról pedig megújult, hiszen napelem és mo-
dern fûtéstechnológia is került az épületbe.
Mi több: új játékok, fejlesztõ eszközök is a
játszóházba és az udvari játszótérre –
nyilatkozta Kisari Károly, a Rejtett Kin-
csek Down Egyesület elnöke.

Megszámlálhatatlan szülõ
kapott segítséget

Az intézmény avatásán ökumenikus ház-
szentelõt is tartottak egyházi méltóságok.

– Megszámlálhatatlan szülõ kapott itt olyan segítséget,
támaszt, bátorítást, mely reményt adhatott számukra. A

fejlesztések segítségével hátrányból indult gyerekek él-
hetnek mára teljes életet. Hiszem, hogy Isten min-

dig támaszt olyan embereket, ad olyan segítõ ke-
zeket, akiken keresztül a gyógyítás folyamata el-
indulhat. Isten olyan fejlett orvostudományt,
szakembereket adott, akik segítségével ezek a
drága gyermekek fejlõdhetnek, élhetnek teljes
életet. A hátrányból elõnyt kovácsolhatnak ezen
a helyen – szólt az áldás a házszentelõ szertar-

táson.

Nemzetközi projekt
A megszépült és megújult épületben újabb 10 évre ké-

szülnek. Valóban nagy köszönet illeti az intézmény

szakembergárdáját, hiszen nem könnyû terepen végez-
nek sikeres munkát. Az ország elsõ inkluzív játszóterét a
Down Egyesület indította, most pedig egy négy országra
kiterjedõ értékes projekt zárására készülnek.

– A Down-kóros gyerekek korai fejlesztésére indítottak
olyan programokat, amely az õ érzelmi, értelmi fejlõdé-
süket, integrálásukat segíti. Nagy elismerés illeti a szak-
embereket, hiszen ezzel nem csak az itt lévõ gyerekek-
nek segítenek. Most egy sikeres projektet zárnak, ami ha-
táron túli, négy országot érintõ interregionális program.
Ezzel Nyíregyházát is megismertetik, hiszen van Buda-
pesten is egy Csodaváruk – fogalmazott dr. Kovács Ferenc
polgármester.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Kisari Károly

40 éves múltra tekint
vissza az ÉFOÉSZ

Az ÉFOÉSZ Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Egyesüle-
te az értelmi fogyatékos embereket, szüleiket, hozzátar-
tozóikat, valamint segítõiket fogja össze. A megyei szer-
vezet már 1981 óta hatékonyan mûködik megyénkben, s
ebbõl alakult meg 2003 végén az egyesület, mely mögött
így komoly szakmai múlt áll.

Az értelmi fogyatékosok nagy csoportján belül azokkal
foglalkozik, akik kisgyermekkoruktól egész életükön át az
élet legtöbb területén segítségre szorulnak.

– Magyarországon elsõként Nyíregyházán, 1981-ben
alakult meg szülõi kezdeményezésre a KISZE (Kisegítõ Is-
kolások Szüleinek Egyesülete), rövidesen pedig csatlako-
zott az egyesület az országos szervezethez – emlékezett
vissza az elõzményekre Tarnai Ottóné elnök.  A 2009-ben
megalakult ÉFOÉSZ „Tarnai” ennek az egyesületnek utód-
jaként és az általuk teremtett szellemiségben mûködik.

Várják mindazok jelentkezését, akik igénylik a tá-
mogató szakmai munkát az Arany János u. 42. sz.
alatti központjukban!
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Mûködnek a Volán jegy- és bérletautomatái
Szeptember 1-tõl üzemelnek a Volán jegy- és

bérletautomatái. A négy készülék az állomás és a piac
elõtt, a Vay Ádám körúton, illetve a börtön közelében
lévõ buszmegálló szomszédságába került. Helyi és hely-
közi járatokra is vásárolhatnak jegyet, de még bérletet is.

A helyi járatokra és a helyközi autóbuszokra is érvé-
nyes jegyet vagy bérletet vehetnek az automatákból, me-
lyek szeptember 1-tõl üzemelnek a város négy pontján.
Mára már tapasztalatok és mérési eredmények is megje-
lentek. A vasútállomás elõtt álló automatát használják a
legtöbben. Nagy forgalmat bonyolít a piac elõtti, a Vay
Ádám körúti, illetve a Bujtos utcai megálló, vagyis a bör-
tön oldalánál elhelyezett készülék is.

Egységes helyi flotta, wifivel
Nyíregyháza 2019-ben indított egy európai uniós pá-

lyázatot a közszolgáltatási szerzõdés megkötésére, esze-
rint 10 éves szerzõdést kötött a város a Volánbusz Zrt.-
vel. – Ezt a szerzõdést s a pályázatot még 2019-ben készí-
tette elõ a város. Abba már belefogalmazott számos olyan
feladatot, amit a Volánbusz Zrt.-nek végre kellett hajtani.
Például már van önálló, dedikált oldala a városnak – ezt a
Volánbusz Zrt.-vel együtt csináltuk meg. Azokon a buszo-
kon, amik nem a város tulajdonában vannak – ezek a sár-
ga, Solaris buszok –, olyan jegykezelõ berendezések van-
nak, mint a CNG buszainkon, illetve wifi szolgáltatás el-
érhetõ már a Solaris buszokon is. Ugyanennek a szerzõ-
désnek a keretében lett feladata a cégnek, hogy négy da-

rab jegy- és bérletértékesítõ automatát helyezzen ki – tá-
jékoztatott Pató István, a Polgármesteri Hivatal osztályve-
zetõje.

Forgalmas pontokon vannak
Sokszor gondja lehetett a városlakónak, hol vehet je-

gyet, hova kell utazzon a bérletért, ezért jó, hogy Nyír-
egyháza forgalmas közlekedési pontjain találják az auto-
matákat, melyek a társaság tulajdonában vannak, a város
amortizációs költséget fizet utánuk. – A hatályos közszol-
gáltatási szerzõdés alapján társaságunk vállalta, hogy az

önkormányzattal egyeztetett helyszíneken az utasoknak
biztosítja a 0–24 órás vásárlási lehetõséget. Ezek az auto-
maták alkalmasak arra, hogy mind helyi, mind helyközi
díjtermékeket meg tudjanak vásárolni. Fontos még azt is
tudni, hogy utasaink készpénzes, illetve bankkártyás fize-
tési lehetõséget is választhatnak – fogalmazott Kató Jó-
zsef, a Volánbusz Zrt. forgalmi üzemvezetõje. A közeli
jövõben nem várható több ilyen gép, hiszen az eddigiek
Nyíregyháza legforgalmasabb megállóiban találhatók.
Emellett persze továbbra is válthatnak jegyet és bérletet a
buszpályaudvaron is. (Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Sikeres az Ökosuli Program

Fiatal korban kezdõdik a környezettudatos nevelés
Sikeres a NYÍRVV Ökosuli Programja, amelynek szak-

mai hátterét a Nyíregyházi Egyetem, résztvevõit pedig a
nyíregyházi általános iskolák biztosítják. A környezettu-
datos gondolkodás, a környezeti és fenntarthatóságra ne-
velés egyre fontosabbá válik napjainkban, az oktatást fi-
atal korban kezdik Nyíregyházán. A programban már több
mint 200 tanulót sikerült bevonni.

A petõfis diákok már évek óta részt vesznek a városszé-
pítõ munkákban, rendszeresen virágot ültetnek például a
Szent Miklós és az Országzászló téren. A gyerekek az
Ökosuli programon keresztül csatlakoznak a NYÍRVV szak-
embereihez. A fenntarthatóság és a környezetvédelemhez
kapcsolódó ismeretek átadása fontos a Nyíregyházi Móra
Ferenc Általános Iskola Petõfi Sándor Tagintézménye szá-
mára, ezért is alapító tagjai úgymond a kezdeményezés-
nek, illetve az Örökös ökoiskola címet is viselik.

Jó példa a Petõfi
– Van egy nagyon jó együttmûködésünk a NYÍRVV-vel és

a Nyíregyházi Egyetemmel, és ennek megfelelõen fel-
építettünk egy nagyon komoly programot, ennek
keretén belül a gyerekek eljutnak olyan helyek-
re is, amirõl eddig csak elméletben tanultak,
most viszont látják a való életben is, hogy mit
lehet tenni. Elmennek virágot ültetni, kimen-
nek az erdõbe, megnézik a nád vágását, ha-
lásznak, horgásznak, aztán felboncolnak ha-
lat, megnézik a belsõ szerveiket. Olyan érdekes
dolgokat megtanulnak, amiket egyébként csak kép-
rõl vagy videófelvételrõl tudna megvizsgálni – nyilat-
kozta Bajnay Kornél, a Nyíregyházi Móra Ferenc Általá-
nos Iskola Petõfi Sándor Tagintézmény vezetõje.

Ökofeladatok
A NYÍRVV sokat tesz az épített és a természetes kör-

nyezetünk megóvásáért és szebbé tételéért, minden kez-
deményezést támogatnak, amelyek ezeket a célokat szol-
gálják. A város köztisztaságáért is a társaság felel.

– A városüzemeltetési feladatok sok tekintetben öko vo-
natkozásúak, nagyon sok olyan érintõleges rész van a NYÍRVV
életében, amelyik a környezetünk megóvása érdekében kell,

hogy történjen. Gondolok az illegális hulladék felsze-
désére vagy az illegális hulladéklerakók megszünte-

tésére  – mondta Petró Árpád, a NYÍRVV Nonprofit
Kft. ügyvezetõje.

A Nyíregyházi Egyetem Környezettudományi In-
tézetének oktatói és szakértõi csatlakoztak a prog-
ramhoz, a szakmai hátteret biztosítják. A környe-

zettudatos gondolkodás, a környezeti és fenntartha-
tóságra nevelés egyre fontosabbá válik napjainkban, eze-

ket pedig már fiatal korban kell elkezdeni.
– Az életkori sajátosságoknak megfelelõen tanítjuk õket,

mindenféle olyan digitális tartalmat is bemutatunk, ami elõ-
segíti ezt a folyamatot. De nagyon szeretjük õket a termé-
szetbe is kivinni, hogy megérezzék, lássák azt, hogy milyen
a szépsége és hogyan kell rá vigyázni. Sok ilyen programot
szervezünk, ebben a hallgatóink is aktívan részt vesznek és
segítséget nyújtanak. Nemcsak a terepi, hanem a labormun-
kákban is, azzal, hogy egy élõlény szervezetét megismertes-

sék vagy hogy a környezeti hatások hogyan hatnak az élõlé-
nyekre és ebben a folyamatban az embernek milyen szere-
pe van, s fõleg, hogy mit tud tenni annak érdekében, hogy az
egész környezet, beleértve az élõlényeket és az élettani kör-
nyezeti tényezõket is, egészséges és tiszta maradjon, ebben
nagyon nagy szerepe van az egyetemnek – nyilatkozta
Dobróné dr. Tóth Márta fõiskolai docens, a Nyíregyházi Egye-
tem Környezettudományi Intézetének vezetõje.

Nagy az érdeklõdés
A Petõfi iskola alsó tagozatos diákjai minden évben

aktívan részt vesznek a programban, de rajtuk kívül to-
vábbi Örökös ökoiskolák 200 diákját sikerült már az egye-
temnek megszólítani. A Kincsek a természetben Ökoiskolai
konferencián több intézmény is érdeklõdött a program
iránt, pedagógusok és intézményvezetõk érkeztek a Nyír-
egyházi Egyetemre a Vikár Sándor Zeneiskolából, a
Göllesz Viktor szakiskolából, a Bem József Általános Is-
kola Herman Ottó Tagintézményébõl, a Móricz Zsigmond
iskolából és tagintézményébõl is, valamint a Móra Ferenc
és az Eötvös József általános iskolából is.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)
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Kialakították Noé bárkáját a Bólyai téren

Komoly rendszer épült ki a városban
Langerné Victor Katalin társadalmi

felzárkózásért felelõs helyettes ál-
lamtitkár köszöntõjében hangsú-
lyozta, itt nem csupán egy körül-
határolt programról van szó,
ugyanis nagyon komoly rendszer
épült ki a városban, amit az evan-
gélikus egyház, a szeretetszolgálat és
a diakónia fog össze.

– Az elszigetelt projektek helyett õk egymásba fûzött
programokkal foglalkoznak. A roma szakkollégium és a
tanoda a társadalmi felzárkózás építõkövei. Az ott felnö-
võ fiatalok elõtt példaképek állnak, akik varrodát nyitnak,
hajléktalanokat oltalmaznak és anyaotthont mûködtetnek.
Óriási erõt ad, ha segítünk másoknak, és az itt kiépült rend-
szer eredményességét mutatja, hogy a fiatalok munkahe-
lyet, feladatot kapnak.

Szegénységbõl indulnak ezek a fiatalok, mégis akkor
teszünk jót velük, ha kinyitjuk szemüket a világra, és õk
maguk is segítõvé válnak. Ez ad igazán nagy erõt és sze-
retetet – folytatta az ünnepi köszöntõt a helyettes államtit-
kár.

Laborczi Géza privát terve, túl a pályázaton az, hogy
tavasztól közösségépítõ élménymûhely legyen az épület.
Apa-fia és anya-lánya klubot, páros délutánt tervezhetnek,
amikor valamilyen hasznos tárgyat készíthetnek együtt a
Foglalkoztatási Centrumban.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

A közösség javát szolgálja
Az eseményen jelen volt Kondor Péter, a Magyarorszá-

gi Evangélikus Egyház püspöke, Gregersen-Labossa
György, az egyház Diakónia Bizottságának elnöke,
Langerné Victor Katalin helyettes államtitkár és dr. Ko-
vács Ferenc, Nyíregyháza polgármestere is.

– Az új centrum a leginkább rászorultakat vezeti
vissza a munka világába, s nemcsak az újrakezdés re-

ményét adja az ide érkezõknek, hanem a munka örö-
mét is. A közfoglalkoztatás a városvezetésnek is
fontos, nagyot léptünk elõre, de sok teendõnk van
még ezen a területen. Ez az együttmûködés a
történelmi egyházakkal teljes körû, és a nyír-
egyháziak, a város közössége ja-
vát szolgálja. Itt emeli ennek

az értékét, hogy a legin-
kább rászorultakkal foglal-

koznak. Visszavezeti õket a
munka világába, egy teljesebb
élethez. A hajléktalanok terén
két nagyszerû dolog is történt
idén a városban. A Tokaji úton át-
adtuk az Egészségügyi Centrumot,
ami egy önkormányzati projekt-beruházás volt. Itt pe-
dig az evangélikus egyház, az Oltalom Szeretetszolgá-
lat megvalósította ezt a Foglalkoztatási Centrumot. Re-
mélem, hogy sikeres és hatékony lesz! Hogy szükség
van rá, senki nem vitathatja – fogalmazott az esemé-
nyen dr. Kovács Ferenc polgármester.

Megáldották, felavatták és megnyitották az Evangéli-
kus Egyház Foglalkoztatási Centrumát, az úgynevezett
Noé bárkáját kedden. Az Oltalom Szeretetszolgálat a Bel-
ügyminisztérium és a nyíregyházi önkormányzat támo-
gatásával alakított ki asztalosüzemet és varrodát, mely
elsõsorban hajléktalan embereket juttat tudáshoz és mun-
kához.

Az evangélikus egyház törekvése az,
hogy a hajléktalanellátó rendszerben
élõk ne legyenek intézményfüggõk,
hanem találjanak rá új egziszten-
ciájuk útjára.

– Ehhez közösségbe kell tartoz-
ni, lakhatási program kell, és mun-
kahely. A Noé bárkája nevet vise-
lõ közfoglalkoztatási centrumnak az
volna a feladata, hogy ne egy zsákut-
ca jelleggel történjen a foglalkoztatás, ha-
nem felkészüljenek a nyílt munkaerõpiacra,
hogy aztán saját maguk visszataláljanak az életbe – nyilat-
kozta Laborczi Géza, az Oltalom Szeretetszolgálat intéz-
ményvezetõje.

Munkahelyet, feladatot kapnak az emberek ebben a
mûhelyben. A Belügyminisztérium támogatásával egy-egy
szakaszban 15 hajléktalan lehet aktív résztvevõje ennek a
programnak. Amikor megvásárolta az ingatlant az önkor-
mányzattól az evangélikus egyház, akkor még nem tudták,
milyen feladata lesz, az volt csak nyilvánvaló, hogy rászo-
rulókon fognak segíteni. 

Pályaválasztási mûsor, 45 percben, interneten
Online kerekasztalt szervezett a kormányhivatal az    NYTV-be, rendhagyó óra keretében

Pályaválasztási kiállítás – ezúttal online. A vírushely-
zet miatt le kellett mondani arról, hogy a hagyomá-
nyos, a továbbtanulás elõtt álló diákságot segítõ ren-
dezvényt a szokott módon, az arénában tartsák meg.
A szervezõ megyei kormányhivatal úgy döntött, hogy
korszerû, digitális formában érik el az érintett szabolcs-
szatmár-beregi tanulókat, szüleiket és pedagógusaikat,
ezért a Nyíregyházi Televízióba szervezett rendkívüli
tanóra, szakmai kerekasztal-beszélgetés által közvetí-
tik a legfontosabb tudnivalókat jövõ szerdán (decem-
ber 8-án) 10 órától.

A megyei kormányhivatal évrõl évre megszervezi a to-
vábbtanulás elõtt álló fiatalok és szüleik, tanáraik számá-
ra a kétnapos szemlét, melyen közvetlenül találkozhattak
a képzõ intézmények színes kínálatával. A koronavírus-
világjárvány negyedik hulláma miatt azonban a pályavá-
lasztási kiállításról le kellett mondani.

Segíteni a döntés elõtt állókat
Kérdésünkre viszont a megyei kormánymegbízott azt

mondta, mindenképpen szerették volna segíteni azokat,
akik életük egyik legnagyobb döntése elõtt állnak. – Fi-
gyelemmel kell lennünk arra a járványügyi helyzetre,
amiben vagyunk, azért született az a megoldás – mivel

mégis szeretnénk valamiféle segítséget nyújtani –, hogy
megszervezünk egy olyan szakmai beszélgetést, ami a fi-
ataloknak segíthet a pályaorientációban, életcéljaik kiala-
kításában. A XXI. században erre megvan a lehetõség:
online módon tartjuk a kerekasztal-beszélgetést, amellyel
meg akarjuk szólítani a végzõs fiatalokat – nyilatkozta
Román István.

Több szakterület képviselõi
A kormányhivatal egy olyan, nagyjából háromnegyed-

órásra tervezett beszélgetést állított össze, mely az idõ-
korlátokhoz képest megjelenít több olyan területet, ahon-
nan tanácsokat, segítséget várhatnak a szabolcs-szatmár-
beregi fiatalok. Így a Nyíregyházi Televízió stúdiójába vár-
ják a szakképzési centrumok, megyei tankerületek egy-
egy képviselõjét, fontos tudnivalókkal érkezik a pedagó-
giai oktatási központ munkatársa, és a már alapítványi
formában mûködõ Nyíregyházi Egyetem is képviselteti
magát.

Érdemes tájékozódni
Román István bízik benne, hogy olyan információkat

kapnak a szakemberektõl, melyek megkönnyítik a fiata-
lok döntését, hozzátéve, hogy természetesen a szülõknek,
pedagógusoknak kiemelt szerepe van a döntés megszüle-

tésében, ezért nekik is szól majd a rendhagyó pályavá-
lasztási 45 perc. A lényeg: mindenképpen célszerû alapo-
san körbenézni! – Érdemes megnézni, hogy milyen új ösz-
töndíjrendszerek vannak, amelyek már a középiskolás
évek alatt támogatják a fiatalokat. Azt gondolom, sok csa-
ládnak a megyében ez is szempont. Szorítunk nagyon
mindenkiért, hogy bátran merjen jó döntést hozni!

Online, élõben a Nyíregyházi Televízióban

Ami a technikai részleteket illeti: bár az elsõdleges
célcsoport a megyei felsõ tagozatos diákság, s az õ tá-
mogatóik, segítõik, mindenki elérheti majd a mûsort,
amit a Nyíregyházi Televízió december 8-án, szerdán
10.00 órakor sugároz. Sõt, a tartalom természetesen
online formában is elérhetõ, hiszen az NYTV YouTube-
csatornáján minden szabolcs-szatmár-beregi iskola
könnyûszerrel hozzáférhet, akár közvetlenül, akár a
nyiregyhaza.hu oldalról, akár a csatorna saját web-
oldaláról, melynek címe, nyiregyhazitv.hu. S bár a ki-
állítás nem a hagyományos keretek között zajlik, a
fiataloknak szóló üzenetértékû szlogen nem változott:
Dönts jól, jövõd a tét!

(Szerzõ: Tarczy Gyula)
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A tények azt mutatják, hogy Gulácsi Tamás a Móricz
Zsigmond Színház egyik vezetõ színmûvésze. Ezt támaszt-
ja alá jelölése a Kaszás Attila-díjra és a megyei Prima díj-
ra – utóbbi gáláján különdíjat vehetett át –, továbbá az,
hogy fõszerepeket bíznak rá a drámai Kriplitõl a „könnye-
debb” Funny Girlön és a Legénybúcsún át az Idétlen idõ-
kig musicalig, s kulcsszerepe van a színház szilveszteri
gáláján is.

– Mit éreztél, mikor meghallottad, hogy a színház- és
filmmûvészet kategóriában te vagy a jelölt a megyei Prima
díjra?

– Õszinte leszek. Örültem is, meg nem is! Utóbbit leg-
inkább azért, mert az elmúlt idõszakban talán kicsit töb-
bet voltam középpontban, mint szeretnék. Ha valaki fény-
be kerül, ott az árnyék is nagyobb. Persze akadnak perió-
dusaim, amikor szeretek központban lenni – ha van mon-
danivalóm.

Természetesen jólesik, hogy rám gondoltak, nagy él-
ményt jelentett a díjátadó, különösen azért, mert láttam,
milyen komoly teljesítményeket felmutató szakemberek
között lehettem. Megtiszteltetés, de egyúttal picinek is érez-
tem ott magam. A különdíjam – próbálom objektíven nézni
– annyit jelent, hogy jelen pillanatban a döntéshozók a
munkámra azt mondták, hogy értéket képvisel. Ez a szín-
házra halmozottan igaz, mert együtt hozzuk létre az elõ-
adásokat. Egy történet színpadra állítása – példának oká-
ért – nem vers vagy elbeszélés, hiszen ott az alkotó egy-
maga hozza létre mûvét, a színház viszont csapatmunka,
amelynek a világosítótól az öltöztetõn át a színészekig
mindenki részese. S ott vannak a nézõk, akikre nagy szük-
ség van, nélkülük mit sem ér a produktumunk.

– A Kaszás Attila-díj jelölés, a Prima díj jelölés és a
különdíj, továbbá a sok fõszerep azért azt mutatja, hogy
nem érdemtelenül kerültél középpontba.

– A nyíregyházi színházban sok tehetséges ember van,
akik – ebben biztos vagyok –, ugyancsak élni tudnak,
tudnának a lehetõségekkel. Nem álszerénykedni akarok,
mert hála Istennek most már eljutottam odáig, hogy tud-
jam, mennyit érek, mire vagyok képes. Tisztában vagyok

Prima különdíj és fõszerepek
Gulácsi Tamás színmûvész sikeres, de fárasztó idõszakot tud maga mögött

azzal is egy-egy elõadás után, hogy miként oldottam meg
a feladatot, az elismerések természetesen megerõsítést
adnak.

– Új premierre készülsz: az Idétlen idõkig nehéz és
kuriózum darab. Az elsõ néhány színész között vagy a
világon, aki színházban eljátszhatja. Ez kellõ motivációt
ad?

– Óriási dolog, hogy megcsinálhatjuk ezt az elõadást.
Benne van a lehetõség, hogy nagyot szóljon, de elõfor-
dulhat az is, hogy nem játszunk annyira sokat belõle…   A
mostani idõszakban bármi megtörténhet…   Nagyon hálás
az anyag, a történet remekül meg van írva, szuper a hu-
mora, a zenei anyag is nagyon izgalmas, már csak egy

országos reklámkampány kellene neki, hogy szépen jöj-
jön el mindenki és jól nézze meg magának!

– Ismerted a történetet?
– A filmet láttam vagy harmincszor gyerekkoromban,

kiválóan szórakoztam rajta, sõt az osztálytársaim is. A
kedvenceink közé tartozott, a mai napig idézünk belõle
egymásnak. Titokban többeknek meg is üzentem, hogy
Nyíregyházán színpadra állítjuk, jöjjenek, nézzék meg!
Annak idején meg is fordult többször a fejemben, hogy
színdarabot kellene csinálni belõle. Eddig nem tudtam,
hogy létezik a musical változat, s külön öröm számomra,
hogy van, és elõadhatjuk.

– Könnyen elkaptad a figurát?
– Igen. Más, mint a drámai Kripli, bár ez is érzelemdús.

Íve van a szerepnek, szinte adja magát. Talán azért is, mert
nagyon jól megírt jelenetek követik egymást, így ha kellõ
figyelemmel és koncentrációval tudok jelen lenni a szín-
padon, akkor nem lehet gond.

– Ha nem vagy nagyon fáradt és lehangolt, akkor ez
egy örömjáték?

– Tud az lenni, persze. Már azért most is, amikor a pró-
bafolyamat közben egy-egy nagyobb etapot veszünk, ér-
zem, hogy a nézõk szeretni fogják. Biztos, hogy öröm lesz
számomra is, nagyon fogom élvezni, ha megfelelõ szín-
vonalon leszünk kész vele.

– Legénybúcsú? Sziporkázó szerep ez is.
– Persze, persze. Itt is nagyon nehéz folyamatosan az

energiaszintünk fölött lenni, végig nagy a pörgés. Mi úgy-
mond „átvettük” a darabot, nem a szokásos alkotó-agya-
ló munkát igényelte.

– Mégis más lett, mint a Játékszín elõadása!
– Önmagunkat nem lehet kikerülni. Menet közben ala-

kult ki, hogyan lehet az elõadás ránk szabott, személyes.
– A Közellenségben Luther Mártont alakítod...
– ... akit általában idõs színészek szoktak. Ez Horváth

Illésnek az egyik újítása. Eléggé meg is küzdöttem vele,
de a végére meglett. Illés nagyon érzelmes, nagyon szen-
vedélyes, nagyon energiáktól duzzadó elõadást akart. Akik
eddig látták, szerették. Jó felé megy a mérleg nyelve egy-
elõre.

(Szerzõ: Kováts Dénes)

Gulácsi Tamás a Közellenség címû darabban



Aktuális 2021. december 3. 13

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Egy elfeledett hadsereg emlékére „Idõtlenség”
Tóth Lívia DLA textilmûvész kiállítása a Pál Gyula

Teremben, december 18-áig.
Az „Idõtlenség” egy állapot, állapotunk – fosztó-

képzõje Tóth Lívia nemezfelületeinek lényegét tartal-
mazza a megoszthatatlan örökkévalóságról. S ami
ebben a legszembetûnõbb, az, hogy egyszerre sík,
egyszerre plasztikus és egyszerre festõi felületek. Üze-
netei pedig élvezetesen sokrétûek. Így érthetõ az, hogy
túlnõttek a nemez szokványos megjelenésén.

A Nemzeti Hadseregtõl a Magyar Királyi Honvédségig
címmel rendez konferenciát 2021. december 9-én 14.30-
tól, 10-én 9.30-tól, illetve a Nyíregyházi Egyetemen a Sza-
bolcs-Szatmár-Bereg Megyei Honismereti Egyesület a
VERITÁS Történetkutató Intézettel és Levéltárral, a Jósa
András Múzeummal és a helyben állomásozó Magyar
Honvédség 2. vitéz Vattay Antal Területvédelmi Ezred
Honvédelmi Oktatási és Kulturális Központjával karölt-
ve. A témában dr. Bene János múzeumigazgató írta most
le gondolatait.

Elfeledett hadsereget írtunk, de nevezhettük volna di-
csõ vagy éppen elátkozott hadseregnek is, attól függõen,
hogy mikor, melyik politikai rendszerben említették õket.
A trianoni békediktátum után lassan talpra álló nemzet a
súlyos kötöttségek ellenére is bennük látta az elszakított
területek visszaszerzésének kulcsát, 1938 és 1941 között
virágesõvel köszöntötte õket a hazához visszacsatolt Fel-
vidék, Kárpátalja, Észak-Erdély és a Székelyföld, majd a
Délvidék magyar lakossága. Azután ez a hadsereg, ezek a
katonák lettek a dicsõséges Szovjetunió Vörös Hadsereg
ellen harcoló fasiszta horda, csõcselék, az utolsó csatlós,
kiknek az emlékét is ki akarták törölni az emberek fejé-
bõl. A háborúról, a kegyetlen és durva hadifogságról a
megváltozott politikai viszonyok között pedig még beszélni
sem lehetett, ennek a hadseregnek tiszti- és altiszti karát a
háború után jobb esetben nyugdíjazták, B-listázták, elbo-
csátották, de sok százukra koholt vádak, népellenes kre-
ált bûnök alapján súlyos börtönévek, vagy az akasztófa
várt. A túlélõk pedig viselték csendben sorsukat, s csak a
rendszerváltás után nyíltak meg, akkor is még mindig fél-
ve, és mesélték el mindazt, amit láttak, átéltek. Rehabili-
tálásuk is akkor kezdõdött meg igazán.

Róluk, errõl a hadseregrõl, ennek katonáiról szólnak
majd e konferencia elõadásai. Aktualitását pedig az adja,
hogy a Magyar Nemzeti Hadsereg szervezése már az utol-
só napjait élõ Magyar Tanácsköztársaság idején megkez-
dõdött Szegeden, majd Siófokon a fõvezér, Horthy Mik-
lós ellentengernagy parancsnoksága alatt. Jogutódja, a Ma-
gyar Királyi Honvédség hivatalos megalakulásának napja
1922. január 4. Ez a honvédség természetes elõdjének
tekintette a kiegyezés után megszervezett egykori Magyar

Királyi Honvédséget, annak legnemesebb hagyományait.
Elsõ tiszti- és altiszti karának nagy része is abból a hadse-
regbõl került ki, s õket váltotta fel folyamatosan a két vi-
lágháború között a Ludovika Akadémiát, illetve a jutasi
Kinizsi Pál Altisztképzõ Iskolán végzett, kiválóan képzett
fiatal tisztek és altisztek sora.

A konferencia elõadóinak személye pedig biztosíték
arra, hogy a hallgatóság elsõ kézbõl, a Magyar Királyi Hon-
védség történetének avatott kutatóitól kaphat pontos és
hiteles adatokat a Horthy-kor hadseregérõl.

– A konferencián az érvényes járványügyi elõírá-
soknak megfelelõen csak védettségi igazolvánnyal le-
het részt venni.

– Szintén a járványügyi helyzet miatt a másnapi,
tehát a december 10-i záró adventi koncertet pedig
tavaszra halasztották.

– A szervezõk kérik, hogy elõzetes részvételi szán-
dékukat jelezzék. Bõvebb információ: dr. Bene János
elnök, telefon: 06-20/339-3351, e-mail: magyarhu-
szar@gmail.com, Mogyorós Enikõ Tímea, telefon: 06-
30/249-7695, e-mail: mogyoros.eniko@gmail.com

A rendezvény fõvédnöke: dr. Benkõ Tibor, Magyaror-
szág Honvédelmi minisztere.

Témák csütörtökön és pénteken:

– A Nemzeti Hadseregtõl a Magyar Királyi Honvéd-
ségig
– A Magyar Nemzeti Hadsereg létrejötte
– A Magyar Királyi Honvédség szervezeti változásai
1922–1944
– A Székely Hadosztályból a Magyar Királyi Honvéd-
ségbe
– Magyar Királyi Honvédség vezetési/irányítási szint-
jei és annak változásai 1922–1945
– Honvédségi építkezések, laktanyák Nyíregyházán a
két világháború között
– A páncélos fegyvernem a Magyar Királyi Honvéd-
ségben
– Hegyi csapatok a Magyar Királyi Honvédségben
– A magyar lovasság (huszárok) 1919–1945

Egy legenda szerint Noé isteni parancsra bárkájába
terelte a Föld valamennyi állatát, azok pedig elhullat-
ták szõrüket, amik a bárka deszkapadlóján az esõtõl
és az állatok mozgásától egy csodálatos színes taka-
róvá váltak. Így lett Noé az elsõ nemezkészítõ az álla-
tok segítségével.

A szkíták, a hunok és magyarok nemeztakaróinak
mintáit tanulmányozta Tóth Lívia, motívumait deko-
ratívan használta. Kétdimenziós munkáit applikációk-
kal, rétegezéssel, borzolással bõvíti és viszi a plaszti-
kus megjelenítés irányába. Színezi is a felületeket, tó-
nusfokozatokkal teszi kifejezõbbé.

Az õsi kultúra megidézésén túl a természetrõl, an-
nak jelenségei felõl is szívesen gondolkodik; sziklák,
repedések, kövek, gejzírek, fakérgek, jegesedés jelen-
nek meg keze nyomán – plasztikusan. Mindezek szí-
nesen és nagy léptékben. De hasonló mélységben és
áhítattal gondol a generációkra, az eltávozókra és a
fényességekre. Mindezek felett pedig ott lebeg lelkünk
lényege – az örökkévalóság, melynek természete a sze-
retet. Ez az átlényegült üzenete Tóth Lívia csodálatos
nemezmunkáinak, melybõl egy válogatást láthatunk.

(Szerzõ: H. Németh Katalin)

A roma sorozatgyilkosság áldozataira emlékeztek
A roma sorozatgyilkosságok áldozataira emlékeztek

szerdán az Északi temetõben. Tizennégy hónap alatt hat
életet követeltek a támadások. A helyi roma nemzetiségi
önkormányzat elnöke ünnepi beszédében kiemelte, soha
többé nem fordulhat elõ, hogy valakit bármilyen nemze-
tiséghez való tartozása miatt megkülönböztessenek em-
bertársaitól. Az áldozatoknak egy emlékmûvet állítottak.

„Miért bûn az, hogy cigányok, miért gondolják egyes
csoportok, hogy csak azért el kell venni valakinek az éle-
tét, mert egy másik nemzetiséghez tartozik?” – ezekkel a
gondolatokkal kezdte ünnepi beszédét Dancs Mihály, az
Országos Roma Nemzetiségi Önkormányzat alelnöke.

2008-2009-ben összesen kilenc helyszínen történt tá-
madás romák ellen, 78 lövés és 11 Molotov-koktél hat
ember életét követelte, köztük egy ötéves kisfiú is elhunyt.

– A harag haragot szül, a gyûlölet gyûlöletet szül. Jó-
magam minden helyszínen ott voltam, a legtöbb helyen
néhány órával a megtörtént merényleteket követõen és a
mai napig a fejemben van, a szemem elõtt van a rémült
emberek tekintete – tette hozzá Dancs Mihály.

Hat halálos áldozat

13 évvel ezelõtt kezdõdött a magyar kriminalisztika
egyik legsúlyosabb bûncselekmény-sorozata, az elsõ tá-
madás a romák ellen 2008. július 21-re virradóra a Pest
megyei Galgagyörkön történt – mondta Balogh Artúr,
Nyíregyháza Megyei Jogú Város Roma Nemzetiségi Ön-
kormányzatának elnöke. Az elsõ halálos áldozatot a 2008.

november 3-ai eset követelte Nagycsécsen, ahol ketten
vesztették életüket. Ezután még hónapokon keresztül négy
másik életet is követeltek a támadások országszerte.

„A Jobbik a Magyar Gárdával masírozott”

– Emlékezzünk együtt és emlékeztessünk mindenkit a
bûncselekmények súlyára. Soha többé ne fordulhasson elõ,
hogy valakit valamely nemzetiséghez tartozása miatt meg-
különböztessenek embertársaitól. Különösen nem fordul-
hat elõ, hogy emiatt kelljen meghalnia. Mindannyiunk
közös gyásza, hogy 2008-2009-ben ilyen tragédia rázta
meg a roma nemzetiségünket. Sok esetben még csak
együttérzést sem érezhettünk a többségi társadalomtól,
éppen abban az idõben, amikor a Jobbik a Magyar Gár-

dával masírozott, riogatták és félelmet keltettek – emelte
ki Balogh Artúr.

A 14 hónap alatt Szabolcs-Szatmár-Bereg megyében is
támadtak meg romákat, például Piricsén, a rasszista gyil-
kosságsorozat 2009. április 22-én egy tiszalöki, majd au-
gusztus 3-án egy kislétai életet is követelt.

– Isten hatodik parancsolata: „Ne ölj!”. A legkevesebb
magyarázatra szoruló parancsolat. Ne ölj, ne vedd el má-
sok életét, hiszen ez életet Isten adja és Isten veheti el –
vallották a zsidók és keresztények évezredek óta és vall-
juk mi is a modern Európában, akár hívõk vagyunk, akár
nem – mondta beszédében dr. Vinnai Gyõzõ országgyû-
lési képviselõ.

Emlékmû az Északi temetõben
Az ünnepi köszöntõk után leleplezték az emlékmûvet

az Északi temetõben, majd a résztvevõk elhelyezték mel-
lette az emlékezés virágait és koszorúit.

– Az, ami 13 esztendõvel ezelõtt történt, megbocsátha-
tatlan és soha el nem felejthetõ tettsorozat volt, a roma
gyilkosságok sorozata, amelyre fontos, hogy emlékezzünk,
fejet hajtsunk az áldozatok elõtt, akik ártatlanok voltak és
semmilyen okot nem szolgáltattak arra, hogy áldozattá vál-
janak – nyilatkozta Jászai Menyhért.

Az alpolgármester azt is hozzátette, a nyíregyházi ön-
kormányzat és a roma nemzetiségi önkormányzat kap-
csolata nagyon szoros és folyamatos munkakapcsolatban
állnak, amely arra irányul, hogy a városban élõ romákat
felemeljék és integrálják a társadalomba.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)
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Spartacus Torna Club:
ez volt a legsikeresebb esztendõ

Fennállásának legsikeresebb éve volt a 2021-es a Spar-
tacus Torna Club számára. Az aerobik és tornász verseny-
zõk 88 érmet szereztek hazai és nemzetközi versenye-
ken. Bulgáriában, Csehországban és Szlovákiában is volt
dobogósuk. Egy gálával zárták az esztendõt.

– Az elmúlt három év legjobb eredményét értük el idén,
és a Magyar Torna Szövetségtõl elismerést is kaptunk, mert
mi adtuk a második legtöbb versenyzõt idén – mondta
Révész Viktória, a Spartacus Torna Club elnöke.

Az évzárón egy kis összefoglaló filmet is vetítettek, illetve
elbúcsúztatták azokat a sportolókat, akik tanulmányaik miatt

befejezik pályafutásukat. Megannyi siker és emlék köti õket a
klubhoz, ahová szeretettel várják vissza õket a jövõben is.

– Ezek a lányok a kezdetektõl velünk voltak, a többség
Takácsné Gaál Krisztinánál kezdte el az aerobikot. Az ajtó
mindig nyitva áll elõttük, ha csak beszélgetni szeretné-
nek, akkor is örömmel látjuk õket – emelte ki Hubacsek
László vezetõedzõ.

A fõ cél jövõre az, hogy nemzetközi szinten még ered-
ményesebb legyen a csapat. Az edzõk abban is bíznak, hogy
néhány fiatal már a világbajnokságon is megmutathatja tu-
dását, a mostani 88 érmet pedig szeretnék túlszárnyalni, és
száz fölötti eredménnyel zárni a következõ esztendõt.

Megkezdte szereplését a

Bajnokok Ligájában a Fatum

Mozdulj Nyíregyháza!
Befejezõdött az õszi idény, jön a folytatás
A hétvégén befejezõdött a Mozdulj Nyíregyháza! õszi

idénye. Számos mozgásforma közül választhattak a vá-
ros lakói, a tervek szerint pedig januárban folytatódik a
program.

A Mozdulj Nyíregyháza! nyolc évvel ezelõtt indult,
akkor még csak néhány programmal, idén õsszel viszont
már minden napra 5-6 foglalkozás jutott. Ezúttal is voltak
sztárvendégek, akik ingyenes órákat tartottak, így Béres
Alexandra és Katus Attila is megmozgatta a megyeszék-
hely lakóit. A járványos idõszakban a programsorozat óráit
online tartották, õsszel viszont 10 héten át újra személye-
sen találkozhattak az edzõkkel a résztvevõk.

– Nagyon várták már a rendszeresen sportolók, hogy
végre újra személyesen vehessenek részt az órákon. Saj-
nos az õsz végén a negyedik hullám miatt csökkent egy
kicsit a létszám, sokan óvatosak voltak, de úgy tervezzük,
hogy januártól folytatódik a Mozdulj Nyíregyháza! – hív-
ta fel a figyelmet Hornyák Enikõ sportreferens. 

„Messi-fan vagyok, de
Lewandowskinak kellett volna

kapnia az Aranylabdát”
Nagy vihart kavart az idei Aranylabda díjátadás.

Lionel Messit hetedszer választották meg a legjobb
labdarúgónak. A nyíregyházi Rudolf Gergely szerint
idén a lengyel Lewandowski jobban megérdemelte
volna a díjat.

Továbbra sem csitulnak a kedélyek az Aranylabda
körül. Lionel Messi szoros szavazás után hetedszer
vehette át az év legjobb labdarúgójának járó elisme-
rést. Sokan a tavaly egyértelmûen legjobb lengyel
Robert Lewandowskit várták befutónak, aki 2020-ban
csak azért nem lett aranylabdás, mert akkor a járvány
miatt nem adták át a díjat. A nyíregyházi, 28-szoros
válogatott játékos, Rudolf Gergely is a lengyelnek ítélte
volna oda az elismerést, Messi mellett szerinte a Copa
America-gyõzelem szólt elsõsorban.

– Messi-fan vagyok én is, nagyon szeretem a játé-
kát, a cseleit, de úgy érzem, idén Lewandowskinak
kellett volna kapnia az elismerést. Messi a válogatot-
tal Copa Americát nyert, gólkirály lett a tornán és a
spanyol bajnokságban is, de õsszel keveset mutatott a
PSG-ben. Lewandowski ontotta a gólokat, nálam õ lett
volna a befutó – mondta Rudolf Gergely 28-szoros
válogatott játékos.

A díjátadó óta korábbi ismert játékosok is hasonló
véleményen vannak. Lewandowski 67, Messi 109
percenként lõtt gólt az elõzõ évben. A lengyel válo-
gatott támadót az vigasztalhatja, hogy õt választották
a legjobb csatárnak.

Addig azt tanácsolják a szervezõk a sportolóknak, hogy
használják az ingyenes szabadtéri kondiparkokat és futó-
pályákat, melyekbõl több is épült a közelmúltban a város-
ban.

Lengyelországban kezdte meg szereplését a nõi röp-
labda Bajnokok Ligájában a Fatum Nyíregyháza. A
mieink Szczecinben léptek pályára a Chemik Police
ellen. Maja Burazer és Ana Tiemi nem tartott a többi-
ekkel, utóbbi kisebb sérüléssel bajlódik, elõbbivel
pedig szerzõdést bontott a klub.

Grupa Azoty Chemik Police–Fatum Nyíregyháza
3–0 (11, 13, 14)

A Fatum Nyíregyháza jövõ héten fogadja az ola-
szokat, majd december második felében idegenben
játszik a selejtezõbõl felkerült csapattal.

A visszavágók január közepén kezdõdnek meg.
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Az õsz 1000 árnyalata
Az õsz 1000 árnyalata címmel Kerülõ Ferenc festõmû-

vész és Kerülõ Keró Ferenc mûvésztanár közös kiállítása
nyílik december 3-án 16.00 órától a Móricz Zsigmond
Megyei és Városi Könyvtár kamaratermében. A tárlatot
megnyitja: dr. habil. Szepessy Béla grafikusmûvész.

Film az elhurcoltak emlékére
Dokumentumfilm született az elhurcoltak emlékére El-

rabolt évek nyomában címmel. (A bemutatónak az MZSK
adott helyet.) A film producere Czank Szilvia, aki saját
családja, nagyapja diktafonra mondott története után vál-
lalkozott a dokumentumfilm forgatására. A 45 perces mozi
két filmszemle díját is elnyerte. A producer azt mondta,
elsõdleges célközönségük a középiskolás, illetve a fiatal
korosztály. A jövõben hozzájuk szeretnék minél nagyobb
számban eljuttatni az alkotást.

Orosi adventi programsorozat
Az Orosért Közéleti Egyesület adventi programsorozat-

ra várja az érdeklõdõket.
December 4., 15.00 óra: Mikulás érkezik és a részt vevõ
gyerekeknek ajándékkal kedveskedik.
December 11., 15.00 óra: Mézeskalács-díszítés (a sütit és
a kellékeket biztosítják).
Helyszín: a volt orosi termelõi piac (Meggyes u. sarok).

Vasútmodell-kiállítás

A Váci Mihály Kulturális Központ programjai

Nyíregyi Képregénybazár
Idõpont: december 4. 10.00–14.00 óra. Helyszín: Váci
Mihály Kulturális Központ (Szabadság tér 9.).

Kicsi Gesztenye – dupla elõadás
Idõpont: december 4. 11.00 és 15.00 óra. Helyszín: Váci
Mihály Kulturális Központ (Szabadság tér 9.).

Karácsonyi kézmûves foglalkozás óvodásokkal
Idõpont: december 9. és 14. 10.00 óra. Helyszín:
Alvégesi Mûvelõdési Ház (Honvéd utca 41.).

Ingyenes pilates foglalkozás felnõtteknek és gyerekek-
nek
Idõpont: december 11. 16.00 óra. Helyszín: Alvégesi
Mûvelõdési Ház, különterem (Honvéd utca 41.).

I. Nyíregyházi Kocka Nap – LEGO játékok börzéje.
Idõpont: december 12. 10.00–14.00 óra (közben játszó-
ház). Asztalfoglalás: december 9-ig. Helyszín: Váci Mi-
hály Kulturális Központ (Szabadság tér 9.).

Óz, a nagy varázsló – vasárnapi gyerekmatiné
Jegyértékesítés a helyszínen!
Idõpont: december 12. 11.00 óra. Kísérõrendezvény:
LEGO börze. Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ
(Szabadság tér 9.).

Váci Mihály író-költõ születésének 97. évfordulója al-
kalmából tartandó ünnepi megemlékezés
Idõpont: december 16. 9.00 óra. Helyszín: Váci Mihály
Kulturális Központ (Szabadság tér 9.).

Idõtlenség – Tóth Lívia kiállítása
Megtekinthetõ: december 18-ig. Helyszín: Nyíregyházi
Városi Galéria (Selyem u. 12.).

Teríték – Szolanics Elvira kiállítása
Megtekinthetõ: december 18-ig. Helyszín: Nyíregyházi
Városi Galéria (Selyem u. 12.).

Szépkorúak Akadémiája
December 8. 15.00 óra: Hogyan érintette a karantén-

helyzet a nyugdíjasklubok tagságát? Tanulságok és jó gya-
korlatok egy országos kutatásból. Elõadó: Bene Ágnes
egyetemi tanársegéd, Debreceni Egyetem Egészségügyi Kar
Gerontológia nem önálló Tanszék.

Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

A Szindbád Színháztörténeti
Rendezvénytér programjai

Aktuális:
Spiró György: PRAH – MILLIOMOSOK
December 8-án este 7 órakor Spiró György: Prah –

Milliomosok elõadása egy közös álmodozásra hívja a
nézõt, torokszorítóan nevettetõ helyzetek sokaságán
keresztül.

Mindannyian arra várunk, hogy egyszer csak ránk
mosolyog a szerencse. Sokan közülünk hétrõl hétre öt
számra, öt kicsi ikszre bízzuk és abban reménykedünk,
hogy hátha a mi számainkat húzzák ki. Hogy ha nyer-
nénk, megoldódna az életünk, sárga csekkjeink meg-
szûnnének, utaznánk, adnánk a rokonoknak, baráta-
inknak belõle, biztosan okosan befektetnénk.

A darab két szereplõjével, egy házaspárral megtör-
ténik az a csoda, amirõl a legtöbben csak álmodunk:
öttalálatosuk van a lottón. Elõre eltervezik, ha nyerné-
nek, mire költenék a pénzt, kinek adnának belõle,
hogyan gazdálkodnának vele. Álmodozni könnyû,
örülni viszont nehéz. A félelmetes fecni felszakítja
bennük a mérgezõ múltat. A házaspár nem tud mit
kezdeni az ölébe hullott lehetõséggel: hisz már nem
vásárolhatják vissza az elmúlt éveket, és már nem vált-
hatják meg a közös jövõjüket sem. Hirtelen nem tud-
ják, mitévõk legyenek, mihez kezdjenek az ölükbe
hullott lehetõséggel, de amíg gondolkodnak, tervez-
getnek – biztos, ami biztos – egy régi, jugoszláviai
nyaralásból hazahozott kakaó-prahos, azaz kakaópo-
ros dobozba süllyesztik a nyertes szelvényt.

Tóth Zoltán László rendezésében Juhász Borbála és
Kokas Róbert viszi színre a darabot.

TELJES TITOKTARTÁS
December 9-én egy klasszikus bûnügyi története-

ket idézõ, mégis váratlan fordulatokkal teli filmmel, a
Teljes titoktartással várják a mozirajongókat.

Egy irodalmi szenzáció várva várt utolsó kötetének
nemzetközi fordítása a lehetõ legnagyobb titoktartás
mellett készül, hogy a legtöbb nyelven egy idõben je-
lenhessen meg. Kilenc fordító luxusbunkerbe zárva
dolgozik rajta, amikor váratlanul valaki online kiszi-
várogtatja a kötet elsõ oldalait. A hacker ezt csupán
ízelítõnek szánta: jelentõs pénzösszeget szeretne, vagy
még a hivatalos megjelenés elõtt feltölti az egész köny-
vet. A szivárogtató csak a fordítók közül kerülhet ki,
és a kiadó semmilyen eszköztõl sem riad vissza, hogy
leleplezze õt.

Állandó:
Színháztörténeti TÁRLAT
Nyitvatartás: kedd, szerda, péntek, szombat, vasár-

nap: 9.00–17.00 óra között.

Képviselõi fogadóóra
Dr. Újhelyi János (8. sz. vk. önk.

képviselõje) fogadóórát tart.
Idõpont: december 7.,

16–18 óra között.
Helyszín: Vasutas Mûvelõdési Ház,

Toldi u. 23.
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A Miskolci Vasútmodellezõk Egyesülete, illetve a
nyíregyházi VOKE Vasutas Mûvelõdési Ház és Könyv-
tár Vasútmodell-kiállítást szervez december 4-én
10.00–18.00, 5-én 10.00–15.00 óra között.

Ünnepélyes megnyitó: december 4. 10.30 óra. A
kiállítást megnyitja: dr. Vinnai Gyõzõ országgyûlési
képviselõ. Helyszín: VOKE Vasutas Mûvelõdési Ház
és Könyvtár.

A kiállítás megtekintése ingyenes! A kiállítást az ak-
tuális járványügyi szabályok betartásával lehet meg-
tekinteni.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Ringató foglalkozás Kosik Anitával
Idõpont: minden hétfõn 16.00 óra, rendezvényterem.
Részletek: szindbad.eu.

Virágzó értékeink – Fekete Tibor fotókiállítása
Megtekinthetõ: december 20-ig. Helyszín: Butykai Kö-
zösségi Ház (Benkõ István u. 1.).

Pezsgõ ma nékünk a császár – óévbúcsúztató operettgála
Közremûködik: a Rátonyi Róbert Színház Zenekara és
Tánckara.
Idõpont: december 30. 18.00 óra. Helyszín: Váci Mi-
hály Kulturális Központ (Szabadság tér 9.).

Alvégesi óévbúcsúztató party
Idõpont: december 31. 19.00 óra. Helyszín: Alvégesi
Mûvelõdési Ház (Honvéd utca 41.).

Téli varázs a Kölyökvárban
– Nagy karácsonyi ruhabörze
Idõpont: december 4. 9.00 óra.
– Moldvai táncház
Idõpont: december 9. 17.00 óra.
– Generációs karácsonyi varázs – az SZNE zártkörû ren-
dezvénye
Idõpont: december 18. 15.00 óra.
Helyszín: Kölyökvár (Dózsa György utca 25.).

Jósavárosi advent
Bõvebb információ: 30/244-5743, 42/442-005
– Mit ünneplünk karácsonykor?  Nagy Csaba atya elõ-
adása.
Idõpont: december 10. 11.30 óra. Helyszín: Jósavárosi
Mûvelõdési Ház (Ungvár sétány 33.).
– Karácsonyi mesék
A program regisztrációhoz kötött!
Idõpont: minden kedden és szerdán (december 16-ig).
Helyszín: Nyírség Könyvtár Alapítvány.
– Karácsonyi ünnepi mûsor
Idõpont: december 17. 12.00–18.00 óra. Helyszín:
Jósavárosi Mûvelõdési Ház (Ungvár sétány 33.).

Hintón érkezik Borbányára a Mikulás!
„A lehetõségekhez mér-
ten minél több utcát kör-
bejárok, ajándékot szó-
rok és integetek a gyere-
keknek és családoknak.
Vigyázzunk egymásra és
kerüljük a gyülekezést!”
Szeretettel: a Mikulás
A rendezvény támogatója: Bajnay Kornél önkormány-
zati képviselõ. A Mikulás segítõi: Roma Ádám pedagó-
gus és Simon Richárd volt diák.
Idõpont: december 6. 16.00 és 20.00 óra között.
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A kormányzó Nyíregyházán 2.
A Horthy Miklós elsõ nyíregyházi látogatásáról ké-

szült felvételeket Kozák István tanár egy díszes album-
ba rendezte, amellyel három évvel késõbb meglepték
az ismét ide utazó kormányzót, aki a 12. honvéd gya-
logezred és a 4. honvéd huszárezred zászlóinak meg-
szentelésére érkezett a városba.

Ugyanolyan pazar fogadtatásban részesítették a leg-
fõbb hadurat 1923. május 6-án, mint 1920 tavaszán. A
város épületeit a tavasz virágaiba öltöztették és fello-
bogózták. A kormányzót felesége is elkísérte útjára, kü-
lönvonatuk 9 órakor futott be a vasútállomásra. Itt Hor-
thy fogadta a felsorakozott díszszázad, a katonai veze-
tõk, a vármegye és a város díszmagyarba öltözött tár-
sadalmi elõkelõségeinek tisztelgését. A város nevében
dr. Bencs Kálmán polgármester üdvözölte a kormány-
zói párt. A díszvendégeket tulipános négyes fogat szál-
lította a fõtérre, ahol a felsorakozott katonák gyûrûjé-
ben Mikecz István alispán mondott köszöntõt, mire
Horthy kedves szavakkal válaszolt: „Szívesen jöttem
ismét az õsi Szabolcs vármegyébe, amely a magyar
érzésben és a hazafias erényekben mindig nemes pél-
dával járt elõl”. Az elõkelõségek elfoglalták helyüket a
római katolikus templom két oldalán emelt díszsátrak-
ban, majd Zadravecz István tábori püspök bemutatta a
szentmisét.

Ezután Szabolcs vármegye közönsége által a két há-
ziezrednek felajánlott fehér selyemzászlókra a fõméltó-
ságú asszony szalagokat kötött, a püspök megáldotta

azokat, majd szegeket vertek bele. Zadravecz után
Geduly Henrik evangélikus püspök is zászlóáldó beszé-
det mondott, majd Horthy átadta a zászlókat a katonák-
nak, akik ezredparancsnokaik buzdító szavai kíséreté-
ben felesküdtek azokra. Díszsortûz és a csapatok dísz-
menete zárta a zászlószentelési ünnepséget.

A kormányzó Kállay Miklós Dessewffy téri otthoná-
ban fogadta az elõtte tisztelgõ küldöttségeket, majd a
Koronában volt díszebéd. A látogatás a megyei Verseny-
egylet lóversenyének megtekintésével folytatódott, majd
Kállay lakásán teával zárult. A különvonat hét órakor
indult vissza a fõvárosba.




